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Күнгейден теріскейге қоныс аудару бағдарламасы айналасында кезекті дау туында-
ды. Бас прокуратура оған бөлінген бюджет қаржысының 1 миллиард теңгеден көбі 
алаяқтық жолмен қолды болғанын әшкереледі. Қолданылған қитұрқы схемаларын 
да атады. Прокуратура сынынан кейін Еңбек министрлігі өзгерістерге бастамашы 
болды. Онысы еңбек күшінің соған зәру аймақтарымызға көшуін күрделендіріп 
жібергелі тұр. 

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

ТОЗҒАН ЖЕЛІ –
ТОҚЫРАУДЫҢ БАСЫ

ВЕЛОӨМІР: 
САУЛЫҚ СӘНГЕ АЙНАЛСЫН
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КӨШТІҢ МҰҢЫ

ТЕРІСКЕЙДЕГІ �ҢІРЛЕРДЕ 
ҚАНША ХАЛЫҚ ҚАЛДЫ?

Қолданыстағы «Жұмыс күшінің ұтқырлығын арттыру 
үшін адамдардың ерікті түрде қоныс аудару қағидаларына» 
сәй кес, �ңіраралық қоныс аударуда жұмыс күші артық об-
лыс тар – «шығу �ңірлері» деп аталады. 2023 жылдан бері 
шы ғу �ңірлеріне 9 �ңір жатады. Бұлар – Алматы, Жамбыл, 
Же тісу, Маңғыстау, Түркістан, Қызылорда облыстары және 

Ас тана, Алматы, Шымкент қалалары. Олар қалай таң дал-
ған? Критерий бойынша кейінгі 10 жылда халық саны жыл 
сайын 2%-дан артыққа �сіп отырса немесе халқының ты-
ғыз дығы шаршы шақырымға шаққанда 6,4 адамнан асып 
кет се, ол �ңір автоматты түрде «шығу �ңіріне» айналады.  
Ұлт тық статистика бюросының дерегіне жүгінсек, 2024 
жыл ғы 1 тамызда осы 9 �ңірде жалпы саны 12 млн 250 мың-
нан аса адам тұратыны белгілі болды. 

(Жалғасы 3-бетте)

Елімізде электр энергиясына қатысты 
ахуал оңалар емес. Әлі күнге дейін 
бір қатар аймақта электр желілерінің 
тозығы жетіп, қайта жаңғырту жұмыс-
тарын күтіп тұр. 

«Мемлекетке ең қауіпті адам – велоси-
пед мінетін адам. Себебі ол көлік 
са  лығын төлемейді,  көлік алу үшін 
не  сие алмайды. Велосипед  міну – 
спорт түрі болғандықтан, ешқашан 
ауыр майды, яғни дәрі-дәрмек те 
ал  майды» деген шындығы аралас 
әзіл бар.

ҚАУІПСІЗДІК ҮШІН 
ТИІМДІ БАСҚАРУ 
ЖҮЙЕСІ ҚАЖЕТ
Мемлекет басшысының Жарлығы бойынша 
6 қазанда атом электр станcасын салу жөнінде 
референдум өтеді. Халық қолдаған жағдайда 
АЭС-ті Балқаш маңындағы Үлкен ауылына салу 
мәселесі қазірдің өзінде талқыланып жатқаны 
белгілі. Егер «АЭС салынатын болса, ол қалай 
жұмыс істейді, оған қанша су қажет, Балқашқа 
әсері қандай болмақ және радиоактив қал-
дықты не істеуге болады?» деген сұрақтарға 
мамандар жауап беруі керек. Сондықтан біз  
ҰЯО РМК АЭИ филиалы сутегі энергетикасы 
саласындағы технологиялық құзырет орта-
лығының директоры, PhD докторы Арман 
Миниязовты әңгімеге тартқан едік.

ДАМУ
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13 қыркүйекте 12 жастағы қыз 13-қабаттан құлап қаза тапты. Осы оқиғаның ізін ала 
16 қыркүйекте 7-сыныпта оқитын екі жеткіншек қыз көпқабатты үйдің шатырынан 
құлап мерт болды. БАҚ бұл екі жайтты да суицид деп жазды. Оқиғаның мән-жайы 
анықталып жатыр, себебі де сан түрлі: суицидке жетелеуі ықтимал онлайн ойын-
дар, қиял-ғажайып сарындағы кітаптар, желідегі сілтемелер және тағысын тағы. 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымы суицид – бір ғана жағдайдың салдары 
емес екенін анықтады, соны ескерсек, өрімдей қыздардың өлім құшуының шын 
себебін анықтай аламыз ба?! Елімізде өзіне қол жұмсағандар, бұл қадамға барған, 
бірақ аман қалғандар жайлы мардымды дерек-дәйек, суицидтің себеп-салдары 
турасында сапалы және сандық зерттеулер жоқтың қасы. Оқушылардың өз өмірін 
қиюына онлайн ойындар себеп бола қалғанның өзінде оған кім тосқауыл қояды? 
Жақында «Суицидник» ойынын ойнаған бес жеткіншек жеті жасар баланы баспал-
дақтан лақтырып жібере жаздады, ол үшін сот ата-анасына 10 АЕК айыппұл салды. 
Бұл мәселеге шешім бола ала ма? Мамандар бұған не дейді?

«ЖҮРЕГІМДЕ ЖАРА БАР...»
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АҚПАРАТ

Мәулен �шімбаев �з с�зінде қазір бүкіл әлем 
климаттың �згеруіне және экологияның нашар-
лауынан туындайтын проблемалармен бетпе-бет 
келіп отырғанын атап �тті. Биыл Қазақстанда 
болған су тасқыны да климаттың �згеруінің бір 
салдары екені айтылды. Бұл жағдайда экологияға 
тигізетін салдарды азайтатын және энергияға зиян 
келтірмейтін тиімді шешімдер қажет екені с�з 
болды.

Штаб мүшелері «Приречное агрофирмасы» 
ЖШС-ның базасында облыстағы ауылшаруа-
шылық �німдерін �ндірушілермен жүздесті. Одан 
б�лек, «Эйкос» ЖШС-ның кәсіпкерлерімен және 
қызметкерлерімен, сондай-ақ коммуналдық 
сектор кәсіпорындарының ұжымдарымен кез-
десулер �ткізіп, к�терілген мәселелерді кеңінен 
талқылады. Кездесулерге қатысушылар аталған 
проблемалардың маңызына назар аударып, 
елімізде қалыптасқан экологиялық түйткілдер мен 
энергия тапшылығына қатысты мәселені жүйелі 
шешу қажет екенін айтты.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаев Жолдауда атап �ткендей, 6 қазанда Қазақ-
станда АЭС салу мәселесіне қатысты респуб-
ликалық референдум �теді. Бүгінде бүкіл әлем 

климаттың �згеруіне байланысты қиындықтарға 
тап болып отыр. Күн сайын ауа райы �згеріп 
жатыр. Қоршаған ортаның ахуалын да бәріміз 
к�ріп отырмыз. Биыл Қазақстанда болған алапат 
су тасқыны да сондай �згерістердің салдары. 
Мұндай жағдайда экологияға тигізетін салдарды 
азайтатын және энергияға зиян келтірмейтін 
тиімді шешімдер қажет», – деді палата Спикері.

Сонымен қатар кездесулер барысында эко-
логиялық қауіпсіздік мәселесін шешу кешенді 
тәсілді және мүдделі тараптардың қатысуын талап 
ететіні атап �тілді. 7йткені бұл сала барлық 
маңызды бағытпен тығыз байланысты. Осы орайда 
ғылымға бағдарланған тәсілге және қазіргі әлемдік 
тәжірибені зерделеуге ерекше назар аударған ж�н. 
Атап айтқанда, бұл істе жаңа технологияларды 
зерделеу және �ндіріске инновацияны енгізу 
қажет. Мұхтар �уезов атындағы педагогикалық 
колледжде �ткен кездесуде білім беру саласының 
�кілдері аталған ұстанымды қолдайтындарын 
білдірді.

Дайындаған: «Nur Media» ЖШС.
Тапсырыс беруші: М. Ж. Оспанов 

«AMANAT»  партиясы» ҚБ
 қаражаты есебінен т!ленді

АБАЙ ОБЛЫСЫ 
ЖҰРТШЫЛЫҒЫ АЭС САЛУ 
МӘСЕЛЕСІН ТАЛҚЫЛАДЫ
Парламент Сенатының Төрағасы Мәулен Әшімбаев бастаған 
АЭС салуды қолдау жөніндегі Халық штабының мүшелері 
Абай облысына келді. Олар ауылшаруашылық өнімдерін өн-
дірушілермен, білім беру саласының мамандарымен және 
коммуналдық қызметтер саласындағы еңбек ұжымдарымен 
кездесті. Кездесулерде АЭС салуға қатысты референдумға 
орай экологиялық қауіпсіздікті қамтамасыз ету мәселелері 
талқыланды.

Еуразиялық энергетикалық корпорациясының 
және Қазақстан алюминийі компаниясының 
ұжымдарымен кездесулерде Штаб мүшелері 
энергетика саласындағы маңызды проблемаларға, 
нақты айтқанда, оның тапшылығына және электр 
стансаларының тозуы мен импортқа тәуелділік 
мәселелеріне жан-жақты тоқталды.

Сенат Т�рағасы атап �ткендей, Қазақстан жан 
басына шаққандағы к�мірқышқыл газының 
шығарындылары бойынша әлемде алдыңғы 
орындардың бірін алады. Осы орайда елімізде 
к�міртегі қалдығын азайту үшін �ндіріске 
инновацияны кеңінен енгізудің маңызы зор. Бұл 
ретте елдегі энергия тапшылығын ауаға к�мір-
қышқыл газын барынша аз шығаратын энергия 
к�здері арқылы шешу мәселесі �те �зекті.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаевтың мақұлдауымен 6 қазанда елімізде АЭС 
салу мәселесіне қатысты республикалық 
референдум �теді. Референдумның маңызы мен 
міндеттерін жан-жақты түсіндіру үшін Халық 
штабы құрылды. Оның құрамында депутаттар, 
партиялар мен түрлі ұйымдар және ел ертеңіне 
бейжай қарамайтын белсенді азаматтар бар. 
Түсіндіру жұмыстары барлық облыста, қалада 
және ауылда кеңінен жүргізіліп жатыр. Осы 

орайда азаматтарымыздың белсенділігі, бас-
тамашылдығы және ел ертеңіне бейжай қарамай-
тындығы қуантады. Біздің бүгінгі кездесуіміз де 
жемісті болады деп үміттенеміз. Сондай-ақ 
сіздердің әрқайсыңыз алдағы референдумға 
белсенді қатысасыздар деп сенеміз», – деді 
Мәу лен �шімбаев.

Сонымен қатар штаб мүшелері Жастар бас-
тамаларын дамыту орталығында �ңірдің белсенді 
жастарымен кездесті. Сенат Т�рағасы жас буынды 
қолдау мемлекеттік саясаттың басым бағыты 
екенін тілге тиек етіп, осы саладағы реформалардың 
мәніне назар аударды. Палата Спикері ел бола-
шағына ықпал ететін мәселе күн тәртібіне шыға-
рылған референдумға жастардың белсенді 
қатысуы маңызды р�л атқаратынын айтты.

Штаб мүшелері �ңірдегі сарапшылар қауым-
дастығымен кездесуде жалпыұлттық референдум 
елдің дамуы жолында шешуші мәнге ие екеніне 
тоқталып �тті. Сұхбат кезінде АЭС-тің елге берер 
игілігін халыққа сапалы әрі жан-жақты түсін-
дірудің маңызды екені де айтылды.

Дайындаған: «Nur Media» ЖШС.
Тапсырыс беруші: М. Ж. Оспанов 

«AMANAT»  партиясы» ҚБ 
қаражаты есебінен т!ленді

ЖАСТАРДЫҢ БЕЛСЕНДІ 
ҚАТЫСУЫ МАҢЫЗДЫ
АЭС салуды қолдау жөніндегі Халық штабының жұмысы бү-
гін Павлодар облысында жалғасты. Сенат Төрағасы Мәулен 
Әшімбаев бастаған депутаттар, сарапшылар және қоғам 
қайраткерлері Ақсу, Павлодар қалаларында болып, энерге-
тикалық корпорацияның ұжымымен, сондай-ақ металлургия 
саласында еңбек ететін мамандармен кездесті. Штаб мүшелері 
сарапшылар қауымдастығымен және белсенді жастармен де 
жүздесті. Іс-шаралар барысында АЭС салу мәселесіне қатысты 
референдумның маңызы мен мәні талқыланды.

Оның маңыздылығы мен 
тарихи-мәдени құндылығын 
ескере отырып, сондай-ақ оның 
сақталуын қамтамасыз ету 
мақсатында Үкімет «�зірет Сұл-
тан» мұражай-қорығын мемле-

кеттік қорғауға жататын объек-
тілер тізбесіне енгізу туралы 
ше шім қабылдады.

Объектінің қауіпсіздігін ішкі 
істер органдары ның тиісті б�лім-
шелері қамтамасыз етеді.

Кесене Түркістан қаласында 
түркі ақыны және сопылық 
ілімнің негізін қалаушы Қожа 
Ахмет Ясауи жерленген орында 
тұрғызылған.

Кесене сегіз б�лмеден тұра-
ды. Олар Тайқазан тұрған орта-
дағы ең үлкен залды айнала ор-
на ласқан. 1385-1405 жылдар 
ара  лығында кесененің т�ңірегіне 
қосалқы ғимараттар салынған. 
Бүгінде мұражай-қорық аума-
ғына мешіт, Үлкен және Кіші 
Ақсарай залдары, кітапхана 
және шаруашылық кешені: құ-
дық, асхана, тұрғынжайлар (хұж-
ра лар) және т.б. кіреді.

КЕСЕНЕ МЕМЛЕКЕТТІК 
ҚОРҒАУҒА АЛЫНДЫ

Үкімет басшысы жаңа �ндірістерді ашуға баса 
назар аудара отырып, моноқала экономикасын 
әртараптандыру жоспарымен танысты. Жаңа-
�зенде 150 мыңнан астам адам тұрады. Болжам 
бойынша, 2035 жылға қарай халық саны 200 мың 
тұрғыннан асады. Күтілетін �сімді ескере отырып, 
қала тұрғындарын жұмыспен қамтуды, оның 
ішінде халықтың бизнес бастамаларын қолдау 
ж�ніндегі шараларды күшейту арқылы қамтамасыз 
етудің маңызы атап �тілді.

Тұрғын үй-коммуналдық инфрақұрылымды 
дамытуға баса назар аударылды. Олжас Бектеновке 
Жаңа�зен мен оған іргелес жатқан ауылдық елді 
мекендердің орталықтандырылған сумен, тұр-
мысқа қажетті газбен және электр энергиясымен 
100% қамтамасыз етілгені баяндады. Тұрғындарды 
ауыз сумен қамтамасыз ететін су тазарту құры-
лысын жаңғырту – моноқаланың тіршілігін қам-
тамасыз етудегі маңызды жоба саналады. Нысан-
ның қуатын арттыру үшін 2025 жылы 30 мың м3 
к�лемінде су қорларын жинақтау үшін резер-
вуарлар салу жоспарлануда.

 Моноқаланың �неркәсібін дамыту және жаңа 
�ндірістерді іске қосу электр энергиясының қо-
сым ша к�лемін талап етеді. «ҚазМұнайГаз» ҰК 
АҚ мен итальялық ENI компаниясының �сіп келе 
жатқан қажеттіліктерін жабу үшін жалпы қуаты 
247 МВт гибридті электр стансасын салу бойынша 
инвестициялық жоба басталды. Жоба ЖЭК бір-
лескен генерациясын (күн және жел энер гети ка-
сы) пайдалануды және газ электр стансасын са-
лу ды к�здейді.

Үкімет басшысына қаладағы жаңа газ �ңдеу 
зауытының құрылысы барысы туралы баяндалды. 
Жобаны іске қосу халықтың қосымша газ к�ле-
міне деген қажеттілігін қамтамасыз етіп қана 
қоймай, ең бастысы – �неркәсіптің одан әрі 
дамуына және қосылған құны жоғары мұнай-
химия �німдерін жасауға серпін береді. Премьер-
Министр газ �ңдеу кәсіпорнының құрылысы 
�ңірдің экономикалық және әлеуметтік дамуы 
үшін кең ауқымда мультипликативті әсер беретінін 
атап �тті.

ЖАҒДАЙЫҢ ҚАЛАЙ, 
ЖАҢАӨЗЕН?
Премьер-Министр Олжас Бектенов Маңғыстау облысына жұмыс 
сапары барысында Мемлекет басшысының «Әділетті Қазақстан: заң 
мен тәртіп, экономикалық өсім, қоғамдық оптимизм» атты халыққа 
Жолдауында қойылған міндеттер шеңберінде Жаңаөзен моноқа-
ласын әлеуметтік-экономикалық дамыту бойынша қабылданып 
жатқан шаралармен танысты. Атап айтқанда, инфрақұрылымды 
жаңғырту, білім беру сапасын арттыру, халықты жұмыспен қамту 
және басқа да маңызды бағыттардың қарқыны тексерілді. 

«Әзірет Сұлтан» мұражай-қорығы енді мем-
лекеттік қорғауда болады. Премьер-Министр 
Олжас Бектенов тиісті қаулыға қол қойды. 
Белгілі тарихи ескерткіш – Қожа Ахмет Ясауи 
кесенесі ЮНЕСКО-ның бүкіләлемдік мұра 
тізіміне енгізілген алғашқы қазақстандық 
нысан және ортағасырлық сәулет өнерінің 
бірегей ескерткіштеріне жатады.
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МӘСЕЛЕ

Жұмыс күші тапшы әрі ауылдары 
тұрғынсыз қалып, шетінен жабылып 
жатқан жеті облысқа ең құрығанда 
1 миллион тұрғынды көшіру үшін мұн-
дай қозғалыс қарқынымен 105 жыл қа-
жет болады.

(Басы 1-бетте)
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Қазақстанда жұмыс қолы жетіспей-
тін �ңірлер ресми түрде «қабылдау �ңір-
лері» деген атауға ие. Олар Үкіметтің 
жеке қаулысымен, қоныс аударушы-
ларды және қандастарды қабылдаудың 
�ңірлік квоталары аясында айқындала-
ды. Бұрын қабылдау �ңірлеріне ШҚО, 
СҚО, Қарағанды, Павлодар, Ақмола, 
Қостанай, Абай және Ұлытау �ңірлері 
жататын. Алайда Үкімет биылғы кво-
тада тек жетеуін қалдырды. Ақмола 
облысын алып тастады. Бұл ірі �ңірде 
де адам аз: 788,8 мыңдай ғана. Бұл, мы-
салы, Қостанай облысы тұрғындарынан 
(827 492 адам) аз. Сарапшылар болса, 
елорданың іргесінде отырғандықтан, 
бұл астаналық облысқа босап қалу қаупі 
т�нбейді деген пікір айтады.

Ұлттық статистикалық бюроның 
мәліметінше, қабылдаушы 7 �ңірде 
биылғы 1 тамызда небәрі 4 793 352 адам 
�мір сүреді. Соның ішінде еліміздегі 
ең кішкентай облыс саналатын Ұлытау 
облысында 221 620 адам ғана бар. Мы-
салы, шығыс к�ршіміз Қытайдың бір 
ғана Шэньян қаласында біздің 7 �ңір 
тұрғындарынан екі есе к�п, 8,3 мил лион 
адам тұрады.

2013 жылдан бері шығу �ңірлерінен 
қабылдау �ңірлеріне 40 мыңнан аз адам 
қоныс аударыпты. Ұлан-байтақ далада 
далиып жатқан жеті облысқа 400 мың-
ның �зі де аздық ететіні даусыз. Ендеше 
к�штің қарқынын күшейту қажет-ақ. 
Бұл бағытта шенеуніктер батыл қадам 
жасай алатын емес. Мысалы, 2023 жылы 
шекара жақтағы �ңірлерге қоныстанды-
руға 6 727 адамға квота б�лінсе, квота 
2024 жылы 7 050 адамға дейін шамалы 
артты. Соның ішінде Ұлытау облысы-
на – 132, Қарағанды облысына 36 адам 
ғана. Яғни, әкімқаралар жыл бойы 
пойыздың тек бір-екі вагонын толты-
ратын адамды ғана к�шіре алғанына 
мәз болмақ. Оның �зінде бұл квота, 
оның аясында нақты қанша адам қоныс 
аударатыны, квотаның орындалатын- 
орындалмайтыны белгісіз. 

Еңбек және халықты әлеумет-
тік қорғау министрінің бұйрығымен 
бекітілген қандастар мен қоныс ауда-
рушыларды қабылдаудың 2024 жылға 
арналған �ңірлік квотасы – 9 483 адам. 
Бұл 2023 жылмен салыстырғанда 
554 адамға к�п.

2024 жылы �ңірлік квота мынадай: 
қандастар үшін Павлодар облысына – 
902, Қостанай облысына – 550, Ақмола 
облысына – 285, ШҚО-ға – 269, СҚО-
ға – 207 адам, Абай облысына 220 адам. 
Қоныс аударушылар үшін квота СҚО-
ға – 2 702, Павлодар облысына – 2 603, 
Қостанай облысына – 950, ШҚО-ға – 
372, Абай облысына – 255, Ұлытау 
облысына – 132, Қарағанды облысына 
36 адам б�лінген.

Жұмыс күші тапшы әрі ауылдары 
тұрғынсыз қалып, шетінен жабылып 
жатқан жеті облысқа ең құрығанда 
1 миллион тұрғынды к�шіру үшін мұн-
дай қозғалыс қарқынымен 105 жыл 
қажет болады.

�ңірлік квотасына енгізілген адамдарға 
берілетін мемлекеттік қолдау шарасы 
олардың сыртынан рәсімделіп, жемқор-
лардың қалтасына құйылған.

Тағы бір алаяқтық схема бойынша 
жауапты шенеуніктер жапырайған 
лашықтарды жаңа үй ретінде жоғары 
бағамен сатып алған. Тіпті, мемлекет-
тік тізілімде апатты үй ретінде тіркеліп, 
күресінге жіберілуге жатқызылған үй-
лерге құжат рәсімдеген. 

Келесі схеманы елордалық педагог 
Ж. Күләш айтып берді. 

– Бізде Елена есімді орыс тілі мен 
әдебиетінің жас мұғалімі болды. Күйеуі 
де мектепте істейді. Үш жыл бұрын олар 
�ңірлік квота аясында СҚО-ға қоныс 
аударуға бел буып, мемлекеттік қол-
дау алды. Отбасының әрбір мүшесіне 
222,6 мың теңгеден (2022 жылы 70 АЕК-
ке тең) к�лемінде к�шуге біржолғы 
субсидиялар иеленді. Баспана алуға 
да біраз қаражат берілді. Мұның бәрін 
мен жақсы білемін, құжаттарын әзірле-
уге �зім к�мектестім. Бірақ содан кейін 
Елена жұбайымен бірге біздің мектепте 
ары қарай қалды, жұмысын жалға-
стырды. Бұл жерде бір шикілік барын 
түсініп, құзырлы органға жаздым, – 
дейді Күләш. Содан кейін жоғарыдан 
хат түсіп, мектеп Еленаны жұмыстан 
шығарған к�рінеді.

Прокурорлардың айтуынша, қа-
былдау �ңірлеріндегі тұрғындар қалада 

танай, Абай және Ұлытау облыста-
рында анықталды. Мысалы, Павлодар 
облысының Успен ауданында «Еңбек 
мобильділігі орталығы» КММ-нің қыз-
меткері арзан үйлерді тауып, иесімен 
оны қоныс аударушыларға жоғары 
бағамен сатуға келіскен. Мемлекеттен 
алынған қаражаттың бір б�лігін �зіне 
қалдырып отырған. Қазір сотқа дейінгі 
тергеп-тексеру жүргізіліп, орталықтың 
қызметкері үйқамаққа алынды, – деп 
хабарлады Бас прокуратура.

ШҚО-да қоныс аударушылар 
мен сатушылар арасында с�з байласу 
жағдайлары анықталды, олар мемле-
кеттік к�мекті алу үшін жалған шарттар 
жасап, қаражатты б�ліскен. Азаматтар 
бұрынғы мекенжайында тұра берген, қо-
ныс аудару нақты жүзеге асырылмады.

Солтүстік Қазақстан облысының 
Мәмлүт ауданында қоныс аударушы 
үйдің нақты бағасы мен мемлекеттен 
т�ленген қаражаттың арасындағы айыр-
машылықты қалтасына басты. Күдікті 
алаяқтық жасағаны үшін кінәлі деп 
танылып, бір жылға бас бостандығы 
шектелді. 

Жалпы алғанда, прокурорлар сотқа 
дейінгі тергеп-тексеру бойынша 20 іс 
қозғады. Тергеу барысында барлық 
күдіктіні анықтау, оларды жауапкер-
шілікке тарту, сондай-ақ келтірілген 
залалды �теу шаралары қабылданып 
жатқаны мәлімделді. Нормативтік ак-
ті лердегі олқылықтарды жою және 
бағдарламаны іске асыруды бақылау 
жүйесін күшейту үшін Үкіметке қадаға-
лау актісі енгізілді.

ЖАҢА �ЗГЕРІСТЕР 
НЕНІ ШЕКТЕМЕК?

Қалай болғанда, жетілдіру жұмыс-
тары қолға алынып жатыр. Сондықтан 
қара аспанды т�ндіріп, бәрін біттіге 
санап түңіліп кетуге болмайды. Бас 
прокуратура терең зерттей келе, 1 мил-
лиард теңгенің талан-тараж болғанын 
анықтады. Бірақ бұл бағдарламаның 
бүкіл қаржысы ұрланғанын білдірмей-
ді. Үлкен б�лігі шын мәнінде қоныс 
жаңартып, Солтүстік, Шығыс және 
Орталық Қазақстанды жерсінген қа-
зақстандықтардың игілігіне айналды, 
қолтығынан демеді.

Ресми мәлімет бойынша, 2020 жыл-
дың �зінде �ңіраралық еңбек ұтқыр лығы 
шеңберінде қоныс аударуды қамтамасыз 
ету (оңтүстік-солтүстік) бағдарламасына 
4 млрд 507,9 млн теңге жұмсалыпты. 
2021 жылы бағдарлама жүзеге асырыл-
мады. 2022 жылы – 7 млрд 191 млн теңге, 
2023 жылы – 11 млрд 520,4 млн теңге, 
2024 жылы – 11 млрд 740,8 млн теңге, 
2025 жылы – 11 млрд 740,8 млн теңге, 
жалпы алғанда, осы кезеңде 46 млрд 
701,3 млн теңге б�лу жоспарланған. 
Бұл цифрлар жыл сайын жаңартылып, 
�сірілуі мүмкін.

Сондай-ақ Үкіметтің, Еңбек ми-
нистрлігінің лауазымды тұлғалары 
�ңірлерге сапары аясында қоныс ау -
дарушылардың отбасында болып, 
жағдайымен танысып тұрады. Мыса-
лы, Үкімет басшысының осы бағытқа 
жауапты орынбасары Тамара Дүйсе-
нова Солтүстік Қазақстан облысын-
дағы Келлер ауылында болып, соған 

БАҒДАРЛАМА ҚАРЖЫСЫ 
ҚАЛАЙ ҰРЛАНҒАН?

«Жығылғанға жұдырық» деген-
дей, онсыз да адымы ашылмай тұрған 
бағдарламаның қаражатын алаяқтар 
«алып» жатқаны анықталды. Прокурату-
ра органдары азаматтардың ерікті қоныс 
аударуы бағдарламасына б�лінген мем-
лекеттік қаражаттың жұмсалуына талдау 
жүргізді. Қорытындысында 1 миллиард 
теңгеден астам қаражатты жымқыру 
фактілері әшкереленді. Бюджет ақшасын 
ұрлауға шенеуніктер де, кейбір бағдарла-
маға қатысушылар да атсалысқан. 

Осы мақсатта бірнеше схема қол-
данылыпты: біріншісі – «�лі жандар»: 
қоныс аударушылар ретінде жалған 
адамдар есепке алынған. Кейбір жағдай-
да оңтүстіктің тұрғындары �зінің сол-
түстікке «к�шіп кеткенін» де білмеген. 
Қоныс аударушыларды қабылдаудың 

оқитын, сонда тіркелген баласын, туы-
сын квотаға енгізіп, мемлекеттік қолдау 
алған жағдайлар кездеседі. Алайда ол 
адам қалада қалады. Бұған бағдарлама 
аясында қоныс аударушылардың �зге 
�ңірде жұмыс істеуіне тыйым салынбауы 
мүмкіндік берген. Туыстар, таныстар 
баспананы бір-біріне сатып, к�збояу-
шылық жасаған, с�йтіп мемлекеттен 
алған ақшаны �зара б�ліскен жағдайлар 
жетерлік. Ауыл-аудандағы бір үйді бір-
неше «қоныс аударушыға» сату сияқты 
сорақылық әшкереленді.

Бас прокуратура қоныс аудару-
шылар үшін �те т�мен бағамен са тып 
алынған тұруға жарамсыз немесе апатты 
ғимараттарға құжаттардың рәсімдел-
геніне назар аудартады. 

– Кейбір жағдайда азаматтар �зінің 
құжат бойынша қоныс аударылғанын 
білмеген де. Мұндай фактілер ШҚО, 
Қарағанды, Павлодар, Ақмола, Қос-

к�шіп барған отбасылармен кездесіп, 
дастарқанынан дәм татқан еді. Бұл 
ауылда қалу туралы шешім қабылдаған 
барлық қоныс аударушы баспанамен 
қамтылғаны айтылды. Еңбекке қабілетті 
жастағы 34 қоныс аударушының 23-і 
тұрақты жұмыс орнына орналастырыл-
ды, 5 адам бизнесін ашты, 6 адам бала 
күтімімен айналысады. Қоныс ауда-
рушы отбасыларының балалары бала-
бақша мен мектепке орналастырылған.

СҚО Тайынша ауданының Келлер 
ауылдық округі әкімдігінің дерегін-
ше, 2023 жыл қорытындысында округ 
тұрғындарының саны 3 141 адамға жетті. 
Бұрын 3 мыңнан т�мен түсіп кеткен. 
Жұртшылығының басым к�пшілігі – 
қазақтар. 

Мәселе бұл бағдарламаны ары қарай 
кемеліне келтіріп, қарқынына қарқын 
қосуда болып тұр. Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігі Үкіметтің 

барып к�руі, оның апатты емесіне немесе 
үй орнына к�ң-қоқыр сақталатын сарай 
сатылмайтынына мұқият к�з жеткізуге 
тиіс. Кейін сол тексеріс қорытындысы 
үшін басымен жауапты болады. Алайда 
ауыл-аймақтардағы Мансап орталықта-
рында жұмыс істейтін қыз-келіншек-
тердің жылжымайтын мүлікке бағалау 
жүргізетіндей біліктілігі жоқ. Еңбекмині 
оларды бірер айлық оқу курсынан �ткіз-
бегенімен, қандай баспананы лайықты 
деп тану керектігі туралы ортақ нұсқа-
улық әзірлеп, семинар �ткізсе дұрыс. 
Қызметкерлер мәміле объектісіне теріс 
қорытынды берсе, тұрғындардың қарғы-
сын алудан, тіпті соққы, қоқан-лоқы 
қаупінен қорқуы мүмкін екенін де жоққа 
шығаруға болмайды. 

Екіншіден, НҚА-ға �згерістер Ең-
бек мобильділігі орталықтарының 
құқығын кеңейтуді қарастырады. Олар 
енді сатып алынатын жылжымайтын 

атына жіберілген Бас прокуратураның 
ескертулерін ескеріп, НҚА-ға түзетулер 
әзірледі. Ол қоныс аудару шарттарын 
біршама күрделендіреді. Мысалы, қа-
былдау �ңіріне қоныстанушылар �з 
облысынан тыс жерде еңбек қызметін 
жүзеге асыра алмайды. СҚО-ға құжат 
жүзінде к�шіп, �зі елордада отыра ал-
майды. 

– Еңбекмині Бас прокуратураның 
ескертулеріне орай азаматтарды еңбек 
күші артық �ңірлерден еңбек күші 
тапшы �ңірлерге ерікті түрде к�шіру 
мәселелерін реттеу саласындағы қолда-
ныстағы НҚА-ға түзетулердің үшінші 
пакетін әзірледі. Бас прокуратура қоныс 
аударуға қатысушылар мен еңбек мо-
бильділігі орталығы арасындағы шарт-
тық міндеттемелердің негіздерін, жүргі-
зу тәртібін, нысанын және орындалуын 
мониторингілеу б�лігінде қолданыстағы 
қағидаларға �згерістер енгізу қажеттігін 
атап �тті, – деп хабарлады ведомство.

Еңбекмині 2024 жылғы тамызда 
коррупциялық нормаларды анықтау 
және нормативтік-құқықтық актілерді 
(НҚА) жетілдіру бойынша ұсыныстар 
әзір леу мақсатында құқықтық мони-
торинг жүргізді. Соның нәтижесінде 
келесі �згерістер к�зделеді: біріншіден, 
Мансап орталықтары (бұрынғы Жұ-
мыспен қамту орталықтары) қыз мет -
керлері қоныс аударушы немесе қандас 
ұсынған барлық құжаттың шын-�тірігін 
салыстырып тексеруге міндеттеледі. Бұл 
ретте ұсынылған құжаттар, сондай-ақ үй 
құнының 50%-ына дейінгі м�лшерінде 
экономикалық мобильділік серти-
фикаты бойын ша т�ленген ақшалай 
т�лемге сатып алынатын тұрғын үйдің 
мәліметтері «толықтығы мен дұрыстығы 
тұрғысынан» тегіс тексерілуге жатады. 

Тексеру барысында орталық қызмет-
кері сатып алынғалы тұрған баспананы 

мүліктің құнын бағалау нәтижелеріне 
шағымдануға құқылы болмақ. Егер 
сатушы мен сатып алушы тәуелсіз ба-
ғалаушы жалдап, ол ескі үйді қымбат 
бағаласа, орталық оны с�зсіз қабылдай 
салмай, наразылық білдіре алады.

Үшіншіден, баспана алу үшін эко-
номикалық мобильділік сертификатын 
беруден бас тартудың қосымша негізі 
бекітілмек. Егер жаңа қоныс аударушы 
немесе қандас бұдан бұрын экономика-
лық мобильділік сертификаты арқылы 
сатып алынған баспананы сатып алуға 
ниеттенсе, онда бас тартылуы мүмкін. 
Mйткені ол баспана бағдарлама аясында 
қолдан-қолға �туде деген с�з. 

Т�ртіншіден, жоғарыда айтылған-
дай, қоныс аударушылардың қоныс-
тану аумағынан тыс жерлерде еңбек 
қызметін жүзеге асыру құқығы жойы-
лады. Бұдан б�лек, Еңбек министрлігі 
келесі 2025 жылғы наурыздан бастап, 
қандастар мен қоныс аударушыларды 
қабылдаудың �ңірлік квотасына ен-
гізудің, сондай-ақ ерікті қоныс ауда-
руға мемлекеттік қолдау шараларын 
к�рсетудің мемлекеттік қызметтерін 
автоматтандыруды жоспарлап отыр.

Осылайша, министрлік маманда-
рының сендіруінше, қызмет алушы-
лардың Мансаптық орталық қызмет-
керлерімен байланысы жойылады, 
бұл сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін 
барынша азайтуға мүмкіндік бе реді. 
Осы мемлекеттік қызмет түр лерін 
цифр  ландыру қоныс аударуға қаты-
сушылар мен Еңбек мобильділігі орта-
лықтары арасындағы келісімшарттарда 
к�рсетілген міндеттемелердің орын-
далуына нақты мониторинг жүргізуді 
қамтамасыз етеді. Шынымен солай 
бола ма, прокурорлық сыннан кейін 
Еңбекминінің міні түзеле ме, уақыт 
к�рсетеді.

КӨШТІҢ  МҰҢЫ
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ДАМУ

– Сіздіңше елімізде АЭС салудың маңыз-
дылығы қандай? Халықты мемлекеттің нақты 
қандай жобаны таңдайтыны және оған 
қойы латын негізгі талаптар қандай болатыны 
туралы сұрақтардың алаңдататыны анық. 
Ендеше оқырмандарымызға еліміз үшін таң-
далатын АЭС-тің қауіпсіздік және эко номи-
калық параметрі қандай болатыны туралы 
айтып беріңізші...

– АЭС салу мәселесі к�терілгенде 
халық тың ең басты алаңдаушылығы – бұл, 
әрине, қауіпсіздік. Бұл орынды, себебі атом 
энергетикасының тарихында болған апаттар 
(Чернобыль, Фукусима) бәрінің есінде. 
Сондықтан Қазақстан Үкіметі осы салада 
ең жоғары қауіпсіздік стандарттарына 
сәйкес келетін жоба таңдайтыны күмәнсіз. 
Еліміз үшін таңдалатын атом электр стан-
сасының қауіпсіздігі басты басымдыққа 
ие болуы керек. Бұл мақсатта бірнеше 
негізгі параметр ескеріледі. Үкімет қауіп-
сіз дікті қамтамасыз ететін ең озық техноло-
гияларды қолдануға мүдделі болуы тиіс. 
Бұл 3+ буын реакторлары, мысалы, ВВЭР-
1200 сияқты реакторлар қарастыры луда. 
Мұндай реакторлар апаттардың алдын алу 
үшін автоматтандырылған жүйелерге ие 
және электр қуатының с�нуіне немесе 
бас  қа да т�тенше жағдай ларға қарамастан, 
�з дігінен суытылатын технологиялармен 
жабдықталған.

АЭС жобасын таңдауда тек қауіпсіздік 
қана емес, оның экономикалық тиімділігі 
де маңызды. Бұл салада келесі факторлар 
ескерілетін болады: АЭС-тің құрылысы 
қома қты қаржылық шығынды талап етеді. 
Алайда бұл инвестициялар ұзақмерзімді 
перспективада �зін ақтайды, �йткені АЭС-
тің қызмет ету мерзімі ұзақ (60 жыл немесе 
одан да к�п). Ал оның �ндіріс шығын дары 
салыстырмалы түрде тұрақты. АЭС іске 
қосылғаннан кейін елдегі электр энергиясы-
ның бағасын тұрақтандыруға мүмкіндік 
береді. Бұл энергетикалық тап шылықты 
жойып, ұзақмерзімді перс пективада электр 
энергиясының құнын т�мендетуге әсер 
етуі мүмкін. АЭС құрыл ы с ы жаңа инфрақұ-
рыл ымды дамытуға септігін тигізеді. Соны-
мен қатар бұл жоба жұмыс орындарын 
құ рып, білім мен ғылы ми-зерттеу жұмыс-
тарын ынталан дырады.

Қазақстан үшін АЭС таңдау кезінде 
қауіпсіздік пен экономикалық тиімділік 
қатар жүреді. АЭС салу арқылы Қазақстан 
бол ашақта энергия тапшылығын шешіп 
қана қоймай, экологиялық таза және тұ-
р ақ  ты энергетикалық жүйені қалыптас-
тыруға мүмкіндік алады.

– Халықаралық ғылыми практикада атом 
энергетикасын пайдалануда қай елдің  тех-
нологиясы озық және біз қай елдің тә жіри-
бесіне жүгінгеніміз дұрыс деп ойлайсыз?

– Қазақстанның ядролық энергетика 
саласындағы серіктесі к�п. Олардың ішінде 
Ресей, Франция, Қытай, Оңтүстік Корея 
сияқты елдер бар. Aрқайсысы �з технология-
ларын ұсынуда. Мысалы, Ресейдің ВВЭР-
1200 реакторлары әлемде кеңінен қолданы-
лып, �зін сенімді, қауіпсіз және тиімді 
тех нология ретінде танытты. Сонымен 
қа тар Франция мен Қытайдың да АЭС 
салу дағы тәжірибесі мол. Франция атом 
энер гетикасын қолданудағы к�шбас шы-
лар дың бірі болса, Қытай да ядролық 
технологияларды дамытушы ірі ел. Біздің 
таң да ған жоба осы елдердің үздік тәжіри-
белері мен технологияларын қамтитын 
болады.

– Үшінші буын реакторының қауіпсіздік 
(лшемі қандай? Мәселен, бүгінгі күні атом 
энергиясын бір тарап «жасыл энергия к(зі» 
мүл дем қауіпсіз десе, бір тарап оған күмәнмен 
қар айды. Мұндай қайшылықтың себебі не 
деп ойлайсыз?

– Үшінші буын реакторлары (немесе 
3+ буын реакторлары) қазіргі заманғы атом 
энергетикасының ең жоғары қауіп сіздік 
стандарттарын қамтамасыз ететін техно-
ло гиялар болып саналады. Олардың қауіп-
сіздік �лшемдері бірнеше маңызды аспектіге 
негізделген. Негізгі артықшылық тарының 
бірі – пассивті қауіпсіздік жүйе лерінің 
болуы. Бұл жүйелердің ерекшелігі – олар 
электр қуатынсыз немесе оператор лық 
ара ласусыз автоматты түрде жұмыс істейді. 
Мысалы, реактор салқындату про цесі 
табиғи жолмен, ауырлық күші неме се қы-
сым айырмашылығы арқылы жүзеге асы-
р ылады. Сондықтан электр қуа ты �шкен 
жағ дайдың �зінде апаттық салқындату 
мүм кіндігі бар. Олар жедел апат тық жағ-
дайл арды басқару жүйелерімен жабдықталған. 
Бұл жүйелер операторлар апатты анықтаған 
кезде оны автоматты түрде жоюға және 
жүйелерді ретке келтіруге мүмкіндік береді. 
Сонымен қатар бұл ре ак торлар апатқа 
т�зім ділікке ие, яғни олардың жұмысы 
апатты жағдайларда да ұзақ уақыт бойы 
қауіпсіз болып қала бер еді. Бұл реакторлар-
дың жобалануы бары сын да олардың 
сейсмикалық белсенді аймақтарда да 
қау іп сіздік талаптарына сай жұмыс істеуі 
к�зделген. Мысалы, сей смикалық күштердің 
әсерін азайту үшін реакторлар мен олардың 
қоршаулары арнайы техникалық шешім-
дермен күшей тілген.

Атом энергетикасының алғашқы ке-
з ең дерінде (Чернобыль сияқты апаттарды 
еске алсақ) қауіпсіздік деңгейі т�мен болды, 
ал қазіргі технологиялар, соның ішін де 3+ 
буын реакторлары, қауіпсіздік тұрғысынан 
әлде қайда жетілдірілген. Бірақ �ткен апаттар 
халықтың есінде сақталып, сенімсіздік 
ту дырады. Тарихи жағдайлар мен қорқыныш 
жаңа технология лардың қауіпсіздігін түсінуді 
қиындатады.

Aр елдің атом энергетикасын қабылдауы 
әртүрлі болады. Мысалы, Франция атом 
энергиясын экологиялық таза және қауіпсіз 
деп санайды, ал Германия бұл салаға сақ-
тық пен қарайды. Бұл мәдени және әлеу-
мет тік к�зқарастардың ерекшеліктеріне 
байланысты. Aр елдің халқы мен үкіметі 
атом энергетикасына �з тарихы мен тәжі-
ри бесіне байланысты әртүрлі баға береді.

–  АЭС-тің экологияға, жалпы ғаламдық 
жы л ынуға әсері қандай? 3+ буын реакторы 
қалай жұмыс істейді? Оның адам денсау лы-
ғы на тигізетін зияны жоқ деп айта аласыз ба?

– АЭС-тер электр энергиясын �ндіру 
кезінде атмосфераға парниктік газдар (CO2, 
метан және т.б.) шығармайды. Бұл оларды 
к�мір, мұнай және табиғи газға негізделген 
дәстүрлі электр стансаларына қарағанда 
ана ғұрлым экологиялық таза етеді. Бүгінде 
ат ом энергетикасы жыл сайын 2 миллиард 
тоннаға дейін CO2 шығар ындысын азайтуға 
ықпалын тигізе алады. Бұл оның климаттық 
�згерістермен күресудегі маңызды р�лін 
ерекшелендіре түседі.

Қалыпты жағдайда жұмыс істейтін АЭС 
адам денсаулығына ешқандай зиянды 
радиациялық әсер етпейді. Атом электр 
стан салары қауіпсіздік шараларының к�п-
сатылы жүйелерін қолданады, бұл стансадан 
тыс жерлерде радиацияның шығуын бол-
дырмайды.

– АЭС радиоактивті қалдықтарсыз бол-
майтыны шындық, оны қайта (ңдеу және 
сақтау әлемдік деңгейде әлі де шешімін таба 
қоймағаны белгілі. Қазақстан радио активті 
қалдықты не істемек? Қайда, қалай сақтамақ? 

– Иә, АЭС жұмыс істегенде радиоак-
тивті қалдықтардың пайда болатыны с�зсіз 
және бұл атом энергетикасындағы ең күрделі 
және маңызды мәселелердің бірі. Радиоак-
тивті қалдықтарды қауіпсіз �ңдеу және 
сақ тау әлемнің к�птеген елінде әлі де то-
л ық тай шешімін таппаған мәселе. Дегенмен 
бұл бағытта бірқатар технология мен әдіс 
қолданылады.

Қазір радиоактивті қалдықтардың белгілі 
бір б�лігін қайта �ңдеу мүмкіндігі бар. 
Атомдық қалдықтардағы кейбір материалдар, 

әсір есе плутоний мен уран, қайта �ңделіп, 
жаңа ядролық отын жасауға қолданылады. 
Бұл әдіс «жабық отын циклы» деп аталады 
және қалдықтардың к�лемін азайтуға, 
соны мен қатар радиоак тивтіліктің ұзақ 
уақ ыт қа созылуын т�мен дету ге мүмкіндік 
береді.

–  Станса Алматы облысындағы Балқаш 
к(ліне жақын орналасқан Үлкен ауылының 
маңында салынатын болса, к(лдің су деңгейі 
АЭС-ке қажетті сұранысты (тей ала ма? Су 
сапасына әсері қандай болмақ?

– Aзірге Қазақстанда АЭС құрылысы 
бойынша соңғы шешім қабылданба ғанымен, 
Алматы облысындағы Үлкен ауыл ының 
маң ы нда Балқаш к�лінің жанында АЭС 
салу мүмкіндігі талқылануда. Бұл жер гео-
гра фиялық тұрғыдан перспек тив алы болып 
к�рінеді, себебі ол Оңтүстік Қазақстан ның 
энергетикалық қажеттілік терін қамта масыз 
етуге жақын орналасқан.

– Атомды бейбіт мақсатта энергия к(зі 
ретінде пайдалау еліміздегі ғылымның, тех-
но логияның және (ндірістің дамуына ықпалы 
қандай болады деп ойлайсыз?

– Атом энергиясын бейбіт мақсатта 
пай далану Қазақстандағы ғылым, техно-
логия және �ндіріс салаларына айтарлықтай 
ықпал ете алады. Бұл бағыт еліміздегі бір-
қатар саланың дамуына серпін беріп, жалпы 
экономикалық және ғылыми-тех ни калық 
әлеуетті күшейтуге мүмкіндік туғызады.

Атом энергетикасын дамыту халықара-
лық деңгейде ынтымақтастықты нығайтуға 
мүмкіндік береді. Aлемдік жетекші елдер 
мен компаниялармен бірлескен жобалар 
жасау, ғылыми алмасулар және технология 
трансфері арқылы Қазақстандағы ғылым 
мен �ндіріс салаларына шетелдік инвести-
циялар тартылып, инновацияларға жол 
ашылады.

Қорыта айтқанда, атом энергиясын бей-
біт мақсатта пайдалану Қазақстанның ғылым, 
технология мен �ндіріс салаларына кешенді 
және ұзақмерзімді әсер ете отырып, елдің 
зияткерлік әлеуетін, инно вация лық қабілетін, 
�ндірістік базасын нығайтуға к�мектеседі.

– Ал АЭС энергетикалық тәуелсіздікке 
қаншалықты кепіл бола алады? Сіздіңше 
біздің тарап АЭС-тің қауіпсіздігіне бай ла-
н ысты қандай талап қоя алады және қан -
шалықты деңгейде бақылай алады?

– Атом электр стансасы энергетикалық 
тәуелсіздікті қамтамасыз етуде маңызды 
р�л атқара алады, себебі ол ұзақ мерзімді, 
тұрақты және сенімді энергия к�зін береді. 
Алайда бұл толықтай энергия тәуелсіздігін 
қам тамасыз ету үшін елдің ядролық отын 

ларды болдырмау үшін тиімді басқару 
жүйе сін енгізу қажет.

– Кадр мәселесі қалай шешіледі? АЭС-
ті салуға және оның  қауіпсіз жұмысын 
қам тамасыз етуге отандық мамандардың 
әлеуеті жете ме?

– Қазақстанда атом энергетикасы са-
ла сында белгілі бір деңгейде кадрлық қор 
бар, бірақ ол толықтай жеткілікті деп айту 
қиын. Елде ядролық физика және энергетика 
салаларында мамандарды дайындайтын 
оқу орындары бар. Мысалы, әл-Фараби 
атынд ағы Қазақ ұлттық уни верситеті мен 
Л. Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университеті сияқты жоғары оқу орындары 
ядролық энергетика мамандарын даярлауда 
жұмыс жүргізуде. Сонымен қатар  Ұлттық 
ядролық орталық пен басқа ғылыми-зерттеу 
институттары осы саладағы зерттеулерді 
жүргізіп келеді.

Дегенмен АЭС жобалау, салу және оны 
қауіпсіз пайдалану үшін жоғары біліктілік 
пен халықаралық тәжірибе талап етіледі. 
Сондықтан қазір кадр мәселесін толық 
шешу үшін Қазақстан шетелдік серіктес-
термен де белсенді жұмыс істеп жатыр.

АЭС құрылысымен қатар біліктілікті 
арттыру курстарын, ғылыми-зерттеу жоба-
ларын, және стажировкаларды ұйымдастыру 
арқылы жұмыс істеп жатқан кадрларды 
тұрақты түрде оқытып отыру маңызды. 
Қазақстандағы университеттер мен ғылыми-
зерттеу институттарының бұл процеске 
белсенді түрде қатысуы кадрлардың сапасын 
арттыруға мүмкіндік береді.

АЭС салу мен пайдалану ұзақмерзімді 
жоба болғандықтан, Қазақстан кадр мәсе-
лесіне ерте кезеңде мән беруі қажет. Бұл 
са ла ны дамытуға қажет мамандардың 
арасында  ядролық физиктер мен инже-
нерлер ғана емес, сонымен қатар экологтер, 
құқық қорғаушылар, экономистер және 
техникалық қызметкерлер де бар.

Қорыта айтқанда, АЭС-тің қауіпсіз 
жұмысын қамтамасыз ету үшін отандық 
мамандардың әлеуеті белгілі бір деңгейде 
бар, бірақ оны одан әрі дамыту қажет. 
Кадрлық мәселелерді шешу үшін 
халықаралық әріптестік пен отандық білім 
беру жүйесі арқылы жоғары білікті 
мамандарды дайындау маңызды. Қазақстан 
бұл бағытта қадамдар жасауда, бірақ бұл 
процеске ұзақмерзімді жоспарлау және 
тұрақты қолдау қажет.

– Рақмет!

Сұхбаттасқан 
Тілек ҚАБЫЛ

ТИІМДІ БАСҚАРУ ЖҮЙЕСІ ҚАЖЕТ

Мемлекет басшысының Жарлығы бойынша 6 қазанда атом электр 
станcасын салу жөнінде референдум өтеді. Халық қолдаған жағдай-
да АЭС-ті Балқаш маңындағы Үлкен ауылына салу мәселесі қазірдің 
өзінде талқыланып жатқаны белгілі. Егер «АЭС салынатын болса, 
ол қалай жұмыс істейді, оған қанша су қажет, Балқашқа әсері қан-
дай болмақ және радиоактив қалдықты не істеуге болады?» деген 
сұрақтарға мамандар жауап беруі керек. Сондықтан біз  ҰЯО РМК 
АЭИ филиалы сутегі энергетикасы саласындағы технологиялық құ-
зырет орталығының директоры, PhD докторы Арман Миниязовты 
әңгімеге тартқан едік.

ҚАУІПСІЗДІК ҮШІН

циклын �з бетімен жүзеге асыруы және 
хал ық аралық стандарттарға сәйкес қауіп-
сіздік шараларын қамтамасыз етуі 
қажет.

Халықаралық атом энергиясы агенттігі –  
атом энергетикасын бейбіт мақсатта пай-
да лану және қауіпсіздік стандарттарын 
сақтау бойынша жетекші халықаралық 
ұй ым. МАГАТЭ әлемдегі барлық атом 
нысандарының қауіпсіздігін бақылауға 
және қамтамасыз етуге к�мектеседі, оның 
ішінде Қазақстан да бар. Қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету тек МАГАТЭ-нің бақы-
лауы мен  шектелмейді. Қазақстан Үкіметі 
мен елдегі атом саласындағы ұйымдар 
ұлт тық қауіпсіздік шараларын қолдануға 
мін детті. Бұл АЭС салу мен пайдалануда 
жоғары стандарттарға сай келуді талап 
етеді, сондай-ақ үздік халықаралық тәжі-
рибелерге сүйене отырып, апаттық жағдай-

Екі күнге жалғасқан конференция 
аясында күрделі жағдайларды тәжірибе 
жүзінде к�рсететін шеберлік сағаттары, 
операция залынан онлайн трансляция 
курс тары, д�ңгелек үстелдер мен тақы-
р ыптық секциялар ұйымдастырылды. ПІБ 
МО ауруханасы және Үндістан, Түркия 
ауруханаларының операциялық залдарынан 
тікелей трансляция тарады. Биыл екінші 
мәрте �тіп жатқан форумға 2 мыңға жуық 
дәрігер келсе, 4 мыңға жуық маман онлайн 
қатысты. Олар жалпы хирургия, урология, 
проктология, гинекология, кардиохирургия, 
нейрохирургия, қантамыр хирургиясы, 
интервенциялық хирургия, аритмология, 
оториноларингология, офтальмология 
сын  ды ересектер хирургиясының барлық 
бағыты бойынша талқылау �ткізіп, тәжірибе 
алмасты. 

Конференцияның алғашқы күні ПІБ 
МО ауруханасы мен Қытайдың Xuanwu 
Hospital серіктестік туралы меморандумға 
қол қойды. Меморандум аясында екі елдің 
клиникалары нейрохирургия саласында 
клиникалық, ғылым және білім беру бо-
йынша тәжірибе алмасып, серіктестік 
ор на тты. Сондай-ақ осы құжаттың ар қа-
сында эпилепсия ошағын анықтайтын 
Remebot роботы Қазақстанның барлық 
�ңірінің медицина мекемелерінде қолдан ы-
латын болады. ПІБ Медициналық орталығы 
ауруханасы директорының хирургия 
бойынша орынбасары Мыңжылқы 
Бердіқожаевтың айтуынша, жаңа құрыл-
ғының науқастарды емдеуде әлеуеті зор.

– Aрине, операцияны роботсыз да 
жас ай беруге болады, бірақ ол ұзақтау 
�теді. Аталған стереотактикалық құрылғы 
адам басына орнатылып, бас сүйегіндегі 
13 тесік арқылы электродтарды қондырып, 
3-4 күнде эпилептикалық ошақтың қай 

жерде екенін анықтауға мүмкіндік береді. 
Осы арқылы тек сол жерді күйдіріп, нау-
қасты емдеп, сауықтырып жіберуге болады. 
Бұл технология қазір Президент іс басқа р-
масы медициналық орталығы аурухана-
сының Эпилептология орталығында 
қолдан ылады. Келер жылдан бастап әр 
аурухана мүмкіндігі болса осы роботты 
са тып алып, қолдана алады, – дейді ней-
ро хирург М.Бердіқожаев.

Сондай-ақ дәрігерлер кардиохирургия, 
нейрохирургия және қантамыр хирургиясы 
бойынша 6 пациентке тікелей эфирде 
операция жасаса, оны форумға жиылған 
мамандар бірге талқылады. Германиядан 
келген нейрохирург, профессор Данэль 
Хенги келешекте елдегі білікті дәрігер-

лер мен тығыз әріптестік байланыс орнат-
қысы келетінін жеткізді.

– Бүгін мен нейрохирургиялық секцияға 
қатыстым. Aлемнің түкпір-түкпіріндегі 
әріптестермен тығыз байланыста болып, 
біл генімізді б�лісіп отыру аса маңызды 
деп ойлаймын. Бұл ғылым, нейроғылым 
және инновация үшін керек. Мен осындай 
форумдарға келгенде әріптестерімді, 
ол ар  дың жұмысындағы қызықты жағдай-
ларды естіген сайын жаңа нәрсе үйренемін. 
Іс-шара �те жоғары деңгейде ұйым дас-
тырылған. Осындай тамаша конферен-
цияның мүшесі болғаныма қуаныштымын. 
Қазақстан, Астана ұнап жатыр. Болашақта 
әріптестеріммен тығыз байланыста болғым 
келеді, – дейді профессор.

Ал Қазақстанға екінші рет ат басын 
тіреген мысырлық нейрорадиолог-дәрігер 
Ахмад мырза 2019 жылмен салыстырғанда 
елде гі медицина әлдеқайда ілгерілегенін 
айтты.

– Менің нейрорадиология саласында 
жүргеніме 20 жыл болды. Конференцияда 
«Механикалық тробоэктомия дәрежесі 
және АҚШ-тағы жүректің жедел ишемия-
лық ауруларын емдеу тәсілдері» тақыры-
бын да баяндама жасадым. Дәрігерлер 
ишемиялық ауруларды дер кезінде анықтап, 
емдеуі үшін бірінші кезекте оның қандай 
күрделі ауру екенін түсінуі маңызды. Осы 
туралы айттым. 2019 жылы Мыңжылқы 
Сайлауұлымен бірге Алматыдағы орталықта 
болған едім. Сол кезеңмен салыстырғанда 
қазір сіздерде медицина жоғары деңгейде 
екен ін, бір орында тұрып қалмай, дамып 
жат қанын к�рдім, �згерісті байқадым, –  
деді ол.

Мамандар соңғы жылдары елімізде 
ядро лық медицина мен ядролық тех-
нологияның дамуы әлем елдерінің қызы-
ғушылығын тудырып отырғанын айтады. 
Сондай-ақ қазір еліміздің медицинасы 
ядро лық технологиялар негізінде радио-
фармацевтикалық препараттарды диаг-
ностикада да, емдеу шараларында да сәтті 
қолданып жүр. Ал халықаралық ғылыми-
практикалық форумдар дәрігерлердің 
біліктілігі мен білімін арттыруда маңызы 
зор. Мәселен, ғылыми тәжірибе алмасу 
барысында мамандар «Эндоскопия», 
«Оториноларингология, офтальмология», 
«Ортопедия», «Урология», «Кардио хирургия» 
секілді бірнеше секцияға б�лініп, операция 
барысындағы түрлі тос ын жағдайларда 
қалай әрекет ету керегін бірлесіп талқылады.

ХИРУРГТАР ТІКЕЛЕЙ ЭФИРДЕ 
6 ОПЕРАЦИЯ ЖАСАДЫ
Астанадағы Президенттік орталықта  Президенттің Іс 
басқармасы Медициналық орталығы ауруханасының 
ұйымдастыруымен «Заманауи хирургиядағы жоғары 
технологиялар» халықаралық ғылыми-практикалық 
форумы өтті. Әлемнің 22 елінен 198 спикер қатысқан 
алқалы жиында 6 адамға тікелей эфирде операция жа-
салды.

Тілекгүл 
ЕСДӘУЛЕТ
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АЙҚЫНДАМА

жә не 150 мың текше метр; Алматы–Бай-
сер ке–Талғар және Қазақстан–Қытай 
газ құбырлары арасындағы �німділігі 
сағатына 1 млн текше метрді құрайтын 
ТIP–04 газ құбыры жалғастырғыш және 
Алматы–Байсерке–Талғар магистралдық 
газ құбырының екінші желісі. Былтырғы 
қараша айында екі автоматты газ тарату 

стансасы мен ТIP–04 газ құбыры мерзі-
мі нен бұрын пайдалануға берілді.

Айта кетейік, Алматы жылу электр 
стан саларын газға к�шіру  қаланың эко-
ло гиялық ахуалының жақсаруына ықпал 
ете ді. Сонымен қатар Алматы мен Алма-
ты облысының газ тасымалдау жүйесін 
кеңейту, кәсіпкерлік пен �неркәсіптік 

кәсіпорындардың дамуына жаңа серпін 
бере ді. Тиісінше, жаңа жұмыс орындары 
ашы лып, �ңір экономикасына мультип-
ли кативтік әсер етеді.

QAZAQGAZ-дың ЖАҢА ЖОБАСЫ: 
АЛМАТЫДАҒЫ ЭКОЛОГИЯЛЫҚ ЖӘНЕ ЭКОНОМИКАЛЫҚ СЕРПІН

Таяуда «Алматы–Байсерке–Талғар» магистралды газ құбыры 
екінші тармағының құрылысы аяқталды. Іс-шараға «Самұрық–
Қазына» ҰӘҚ» АҚ басқарма төрағасы Нұрлан Жақыпов, Алматы 
облысы әкімінің орынбасары Рустам Исатаев, Алматы қаласы 
Алатау ауданының әкімі Талғат Малыбаев және QazaqGaz ҰК 
АҚ басқарма төрағасы Санжар Жаркешов қатысты.

АЙМАҚ

«Мемлекет басшысының Алматы 
қа ласының Жылу электр орталықтарын 
газдандыру туралы тапсырмасы аясында 
QazaqGaz ұлттық компаниясы «Алматы–
Бай серке–Талғар» МГҚ екінші тарма ғы-
ның құрылысын аяқтады. Біздің еншілес 
компаниямыз «Интергаз Орталық Азия» 
барлық жұмысты белгіленген кестеден 
ерте аяқтады. Осы орайда жобаның сәтті 
жү зеге асуына қолдау білдірген Са мұ-
рық–Қазына қоры, Алматы қаласы, 
Ал  маты облысының әкімдігіне ерекше 
ал ғысымды білдіремін», – деді Санжар 
Жаркешов. 

Сыртқы газ инфрақұрылымын 
дайын дау т�рт ауқымды нысанның құ-
ры лысын қамтыды. Олар – ЖЭО–2 және 
ЖЭО–3 екі автоматты газ тарату стан са-
сы, олардың �німділігі – сағатына 250 

Бұл – ЖЭО арналған газ инфрақұры-
лы мының т�ртінші нысаны. Оның ұзын-
дығы – 62,4 шақырым, диаметрі – 530 мм, 
�ткізу қабілеті – сағатына   1 000 000 
тек ше метр.

«Бүгінде барлық жұмыс аяқталды. 
Объектінің маңы жайластырылды. Газ 
құ бырының жұмысы тексерілді. Ма гист-
рал ды газ құбырының екінші тармағы 
тұ тынушыларды және ЖЭО–2, ЖЭО–3 
нысандарын табиғи газбен тұрақты түрде 
қам тамасыз етуге ықпал етеді», – деді 
Нұрлан Жақыпов. 

Сонымен қатар газ тасымалдау жүйе-
сін кеңейту қолданыстағы Алматы–Бай-
серке–Талғар бір желілік газ құбырының 
тоқ тап қалуына байланысты т�тенше 
жағ дайларды болдырмауға мүмкіндік 
бере ді.  

ӨЗЕКТІ

Былтыр қыс мезгілінде �ңірде та-
биғаттың тосын мінезіне т�теп 

бе ре алмай, тозығы жеткен электр же-
лілері істен шығып, қаланың басым 
б� лігі жарықсыз қалғаны елдің есінде. 
Сол уақытта к�птеген электр желінің 
Кеңес кезеңінен бері ж�ндеу к�р мей, 
то зығы жетіп тұрғаны с�з бол ды. Соған 
орай электр желілерін қайта жаң ғырту 
бас тамасы к�теріліп, елдің сенімі есе-
ле не түскен еді. Бірақ әлі күнге дейін 
түйт  кілдің түйіні толықтай тарқа тылд ы 
деп айта алмаймыз.

Қызылорда облыстық Энергетика, 
тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығы 
бас қармасының мәліметіне сәйкес, бү-
гінде облыс аумағында 10 491 шақырым 
электр желісі мен 2008 дана қосалқы 
стан са бар. Жалпы, Сыр �ңіріне электр 
энер гиясын таратушы мекеме – «Қызыл-
 ор да электр тарату тораптары компания-
сы» АҚ. Жоғарыда атал ған барлық 
электр желілері мен стан са осы кәсіп-
орын ның теңгеріміне кіре ді екен. Алайда 
бүгінде бұл желілер мен стансалардың 
тозу деңгейі 66 пайыз ды құрап отырғаны 
жасырын емес. 

Басқарманың мәліметіне сәйкес, 
биыл электр желілерін жаңғырту бойын-
ша 38 жобаға 9 млрд теңге б�лініпті. Бұл 
қар жыға қайта жаңғырту жұмыстарын 
жүр гізу к�зделген. 

«Aңірдің электр жүйелерін жаңғырту 
жұмыстарын жүргізу бастамасы назарға 
алынып отыр. Нақты айтқанда, осы 

мақ  сат та 38 жобаға 9 млрд теңге қаралды. 
Бұл қаржыға 741 шақырым электр желісі 
мен 127 дана қосалқы стансаларды күр-
делі ж�ндеу, 45 шақырым электр же лісі 
мен 48 дана қосалқы стансаларға ағым-
дағы ж�ндеу жұмыстарын жүргізу к�з-
деліп отыр. Соның нәтижесінде электр 
же лілерінің тозу деңгейін 66 пайыздан 
62 пайызға т�мендету жоспарда бар», – 
деп түсіндірді басқарма басшысы Медет 
Усаин.

Бір кездері Қызылорда қаласын-
дағы үлкен трансформаторлар-

дың күрделі ж�ндеу жұмыстарына рес-
пуб ликалық және облыстық бюджеттен 
4 млрд теңге қаралғаны белгілі. Алайда 
қыруар қаржы мақсатты жұмыстарға 

тиім  ді игерілмей, кері қайтарылғаны 
к�п  ке аян. Нақты айтқанда, 2021 жылы 
б� лінген қаржыға межелі жұмыстар �з 
дең гейінде жүргізілмеген. Соның сал-

емес. Мәселен, биылғы жылы мекеме-
лер д е орташа жалақы м�лшері �суіне 
бай ланысты, коммуналдық тарифтердің 
ба ғасы да қымбаттады. Негізінен, элек тр 
энергиясының �суінің басты се бебі, 
былтырдан бастап республика бойынша 
бірыңғай сатып алушы (РФЦ мекемесі) 

жүйесі енгізілді. Сонымен қатар жылу 
электр стансалары (ТЭЦ) мен бірыңғай 
са тып алушы тарифінің 12 теңгеден 15 
теңге �суі және республикалық электр 
же лілерінің операторы KEGOC меке-
ме сінің жаңа тарифі (1,97 теңге) себеп 
бо лып отыр», – дейді басқарма басшысы 
Медет Усаин.

Бұған дейін Үкімет басшысының 
Сыр �ңіріне сапарында облыста-

ғы электр желілерінің тозу деңгейін 66 
пайыздан 30 пайызға дейін т�мендету 
үшін 153 млрд теңге қажет екені тілге 
тиек болған еді. Sрине, бұл аз ақша 
емес. Соған сәйкес бұл түйіннің қашан 
ше шілетінін нақ уақытта д�п басып айту 
қиын сияқты. 

Ал Сыр халқы бағасына қарай ком-
му налдық қызметтің сапасы да артса 
де ген пікірде. Ең бастысы, жарықтың 
ір кіліссіз беріліп, жылуға қатысты қор-
да ланған мәселенің түбегейлі шешілуін 
асы ға күтіп жүр. 

Елімізде электр энергиясына қатысты ахуал оңалар емес. Әлі күнге дейін бір-
қатар аймақта электр желілерінің тозығы жетіп, қайта жаңғырту жұмыстарын 
күтіп тұр. Соның салдарынан қолайсыз ауа райы кезінде жарықтың іркіліспен 
берілуі, тұйықталу оқиғалары жиі болып жататыны рас. Бұл жағдай Қызылорда 
облысына да тән. 

ТОЗҒАН ЖЕЛІ –
ТОҚЫРАУДЫҢ БАСЫ

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Бір кездері Қызылорда қаласын дағы үлкен 
трансформаторлар дың күрделі жөндеу жұмыс-
тарына рес пуб ликалық және облыстық бюд-
жеттен 4 млрд теңге қаралғаны белгілі. Алайда 
қыруар қаржы мақсатты жұмыстарға тиім  ді 
игерілмей, кері қайтарылғаны көп  ке аян. Нақты 
айтқанда, 2021 жылы бө лінген қаржыға межелі 
жұмыстар өз дең гейінде жүргізілмеген.

дары нан шұғыл ж�ндеу жұмыстарына 
500 млн теңге қаралғанымен, одан да 
к�ңіл к�ншітерлік нәтиже болмады. 
Со ның зардабын халық әлі күнге дейін 
тартып келеді. 

Бұл аздай, тарифтің жиі к�терілуі 
де �ңір халқының шымбайына 

ба тып жүр. Жарық пен 
жылуға жарымай отыр-
ған жұртшылыққа бұл 
жығылғанға жұ дырық 
болып тұр. Тарифтің 
ой да-жоқ та к� теріліп, 
қалтаға сал мақ салып 
тұр ғанына к�пшілік 
ашулы.

«Жарық пен жылу-
дың жайы к�пке мә-
лім. Енді ай сайынғы 
т� лемақыны қым бат-
татып, халықты одан 
бетер қыспаққа алып 
тұр. Сәл жел тұрып, 
жаң  быр жауса, жарық 
�шіп, қараңғылық құ-
ша ғында отырамыз. 
Электр желілерінің 
ес кір гендігін айта-ай-
та аузымыз да ауырды. 
Сәл апатты жағдай 
бол са, арнайы маман-
дар дың келуі де қиын. 
К�п жағдайда қалта-
мыз дан т�леп жасатуға 
мәж бүрміз. Ең болма-
ған да, сапа бағаға сай 
бол са екен», – деп 
ашы    нады қала тұрғы-
ны Қайрат Абдуллаев.

Шынында биыл коммуналдық та-
риф тің құны �скені мәлім. Ал оның 
се бе бін халық түсінбей дал болып жүр. 
Осы орайда тариф т�ңірегінде де бас-
қар мадан сұрап к�рдік.

«Биыл коммуналдық тарифтердің 
(жа рық, жылу, су, газ) бағасы �сті. Оған 
не гіз бар. Қай кезде де барлық ком му-
нал дық тариф себепсіз қымбаттаған 
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АЛАҢ

Аягүл 
МИРАЗОВА, 
Еңбек Ері:

ІШІ БОС 
ҰРПАҚТЫҢ 
ДЕРТІ

– �з �мірін  
қию – іші бос ұр-
пақ тың дерті. �л-
Фа раби ата мыз-

дың «Тәр бие сіз берген бі лім – адамзаттың 
қас жауы» дейтін қанатты с�зінің кебін 
ки дік бүгінде, тәрбие мәселесін ақсатып 
ал дық. Қандай да бір қателікке бой ал-
дыр ған бүгінгі жас аспаннан жауды ма, 
жер  ден шықты ма? Қай ата-ана баласын 
�зін, қоғамды бүлдірсін деп туады, �сі ре-
ді? Бұл – қоғамның айыбы, бәріміздің 
кі нәміз. Біз тәрбие мен білімнің тізгінін 
тең ұстауымыз керек едік. Алайда жас ұр-
пақты ұлттық болмысымызға бойлатып, 
ұлт тық тәрбиемізбен �сіру міндетінен 
ажы рап барамыз. Адамгершілік, білімге 
ұмтылыс, тәрбие к�ргендік, к�регендікке 
қатысты мысал іздесеңіз, ұлттық мен та-
литетімізден де табамыз. �йтсе де, біз �зі 
шет елге еліктеуден, соларға ұқсаудан жа-
лық пайтын болдық. �сіресе, осы білім 
мен тәрбие саласындағы �згеріс те, елік-
теу де, к�шіру де қалыпты жайтқа айналып 
кет ті. Біздің менталитетімізге сай ма, 
мі не зіміз қабылдай ма – оған қарамаймыз, 
қа жетсіз болса да қызыққыш болып ал-
дық. 

Осы тұста ұстаздың мәртебесі тура-
лы айтудың да орайы келіп тұр. 

Бүгінде мұғалім оқушының кемшілігін 
к� ріп тұрса да, оны айтудан қалды. �йт-
кені мұндай ескертпені бала түгілі, ата-
ана сының �зі қабылдай алмайды, түсін-
бей ді және айтқызбайды. «Сын түзелмей, 
мін түзелмейді» дейміз, оны ата-ана дұрыс 
қабылдауы керек. Жас�спірімнің �тпелі 
ке зеңінде тап болатын түрлі келеңсіз жағ-
дайы на ұстаздар баланың ата-анасын, ал 
әке-шешесі керісінше мектепті кінәлап, 
бір-біріне сілтеп жатады. Педагогикалық 
ын тамақтастық дейтін әдемі ұғым бар: 
ұстаз, ата-ана және баланың �зі тәрбие 
мә селесінде бірігуі, бір-біріне к�мекші 
болуы керек. Батыстың «еркіндігіне» әб-
ден тойып, балаға тәйт деуге болмайды 
де  генді тренд қылдық, мұның соңы жақ-
сы лыққа апармайды. �лбетте, «еркіндік» 
ұғы мы жақсы, оны тәрбие ісінде ұтымды 
пай далануымыз керек, алайда оның �з 
орны бар. Бала тәрбиесінің бірыңғай ре-
цеп ті жоқ, әрқайсысының жан жарасын 
жү рекпен сезініп, шынайы жана шыр лық-
пен тәрбиелеуге тиістіміз. Не ата-анаға, 
не ұстазға сырын айта алмаған бала жал-
ғыз қалады. 

Қазір әр баланың қолында түрлі гад-
жет бар. Олар кез келген ақпаратты еркін 
тұ тына алады. Ал оның не к�ріп, нені 
са на сына тоқып жатқанын бақылай ал-
май отырмыз. Себебі ақпараттық алаңды, 
әлеу меттік желіні, әртүрлі ойын-сауықты 
синтездейтін, соған ден қойып отырған 
ешкім жоқ. Мемлекет ұдайы балаға, жал-
пы қоғамға қолжетімді ақпаратты қада ға-
лауы және оның ұрпақ үшін қауіптісіне 
тос қауыл қоюы тиіс. Министрден бастап 
мек теп қызметкеріне дейін алтынмен ап-
тап, күміспен қаптап қойсақ та, олар бұл 
мәселені түбегейлі шеше алмақ емес, күші 
жет пейді. Жарасы жарылғалы тұрған істі 
би лік �з бақылауына алуға тиіс-ті, мәсе-
лені алдымен мемлекет шешуі шарт. 

Сымбат 
НҰРТАЗАҚЫЗЫ, 
психолог-
суицидолог:

СУИЦИД – 
«АЙСБЕРГТІҢ 
ШЫҢЫ»

– Суицид мә-
се лесі бұрыннан 
елі міздегі ең �зек-

ті тақырыптардың бірі болып отыр. �кі-
ніш ке қарай, бұл к�рсеткіште Қазақстан 
әлем дегі алдыңғы қатарда тұрған 20 елдің 
ішін де 19-орында. Сондықтан адамның 
�з-�зіне қол жұмсауы – біздің елде ғана 
емес, әлемдегі үлкен мәселенің бірі. �рбір 
40 секунд сайын бір адам суицидтен қай-
тыс болса, жыл сайын 800 мың адам суи-
цид салдарынан �з �мірін қияды. Бұрын 
бұл туралы к�п айтыла бермейтін, қазір 
әлеу меттік желіде, басқа да БАҚ бет те рін-
де жиі жарияланып жүрген соң суицид 
жа саушылар к�бейіп кеткендей болып 
к�  рінеді. Шын мәнінде, мұндай к�р сет-
кіш тің деңгейі бұрыннан жоғары. 

Қазір �кінішке қарай, суицидтің ал-
дын алу шаралары тек білім беру ұйым да-
рын да, оның ішінде мектептер мен кол-
ледж дерде ғана жүргізіледі, ал жоғары оқу 
орын дарында жүргізілмейді. Сонымен 
қа тар баланың психологиясымен жұмыс 
іс тейтін мамандардың барлығы дерлік – 
пе дагог-психологтер, яғни мұғалім пси-
хо    логтер. Ал суицид психиатриялық бұ-
зы лыс ретінде қарастырылғандықтан, 
оның алдын алу үшін арнайы суицидолог 
ма мандар қажет. 

Суицидке баратын адамда екі түрлі 
белгі байқалады. Біріншісі – с�з-

бен жеткізеді: «�мірден шаршадым, ертең 
менен құтыласыңдар» дегенді тікелей 
не месе жанама айтады немесе әлеуметтік 
же ліге жариялайды. Екіншісі – іс-әре кет-
пен к�рсетеді: баланың ұйқысы бұзылады, 
мүлде ұйықтамай не к�п ұйқыға тәуелді 
бо лады, бірі тамақ к�п жесе, бірі мүлде 
же мейді. Дімкәстік байқалады. Бұрынғы 
қы зыққан дүниелеріне қызығушылығы 
бір ден т�мендеп, сабақ үлгерімі нашар-
лай ды. Осындай белгілер байқалған кезде 
ба лаға психологиялық к�мек керек екенін 
түсінуіміз керек. 

ны бетімен жі беру» дейтін с�зіне ұқсас 
дүние. Осы үш түрлі тәрбиенің негізінде 
бала жеткін шек жасқа келгенде психо-
эмоциялық түрде ата-анасымен жиі 
конф ликтіге түсе тін болады. Қазіргі ақ-
парат таралу қар  қыны дамыған қоғамда 
мұның к�рі ніс тері баланың санасында 
«Мен тәуел сіз бін, басқаға бағынбаймын» 
дегенді қа лыптастырады. 

Суицид жасау – тәуелділік құрбаны 
шегі. Тәуелділік белгілі бір нәрселермен 
шек теліп қоймайды. Баланың жаман дү-
ние лерге әуес болып соған тәуелді болуы 
ем шектегі кезінен бастап қалыптасады. 
Егер балада ему процесі дұрыс болмаса, 

Се бебі 10 АЕК-пен жазадан құтылу адам-
да «кез келген нәр  сені ақшамен шешуге 
бо лады» деген ой тудырады. Керекті жаза 
АЕК-пен ше шілетін болса, кез келген 
қыл мыскер қа лаған қылмысын жасай 
бере ді және жасау кезінде ешқандай қор-
қы нышы бол май ды. Одан кейін мәселеге 
ақша ара лас қан жерде әділдіктің болуы 
мүм кін емес.

Кейбір суицид оқиғалары әлеуметтік 
же лідегі жасырын ойындардан басталуы 
мүм кін. Ата-ана баланың ойын ойнап 
жүр генін қалай байқай алады? Біріншіден, 
ба ла тұйық болып, тіпті ата-анасымен 
дұ рыс қарым-қатынас жасамайды, бұрын-
ғы ға қарағанда екеуінің арасындағы бай-
ла ныс 70 пайызға т�мендейді. Екіншіден, 
түр лі сылтаумен бейберекет ақша сұрауды 
әдетке айналдырады. �з бетінше несие 
рә сімдей бастайды. Қосымша үйірмелерге 
қа тысуы жиілейді, бұл сабақтан босаудың, 
уа қытын сыртта �ткізудің сылтауы ғана. 
Үйден заттар ұрлануы мүмкін. Басты бел-
гінің бірі бала агресивті күйде жүреді. 
Сон дықтан баланың әр іс-әрекетін ата-
ана жіті бақылауда ұстауы керек. Бұл – де-
мократиялық тәрбие. Оның белгілері 
бойын ша, ата-ана баласымен үнемі дос 
ре тінде қарым-қатынаста болуы керек. 
Бұл баланың �з бетінше дұрыс шешім 
қа был дауына мүмкіндік береді. Ал авто-
ри тарлы тәрбие (дауыс к�теру, ұрып-соғу, 
күш к�рсету) баланың жан-жақты дамуы-
на кері әсерін тигізеді. 

Айсұлу 
МОЛДАБЕК, 

әлеуметтанушы:

ІЗСІЗ ҚАЛМАС 
БҰЛ КЕСЕЛ...

– Суицид ту-
ра лы ақпараттың 
к� беюі суицид жа-
   са ғандар саны-
ның артуымен ті-
ке лей байланысты. Қазір еліміз осындай 
к�рсеткіш бойынша әлемде алдыңғы 
қа тарда тұр. Бұл құбылыс жастарға қара-
ғанда жас�спірімдер арасында �ршіп тұр. 
Пси хологиялық мінез-құлқы қалып тас-
па  ған, �мірлік дағдыларға бейім емес 
11-15 жас арасындағы жас�спірімдердің 
әре кеті қоғамда алаңдаушылық тудырып 
отыр. Осы жастағы балалар телефоннан 
бас алмай, ойынның қызығына кіріп кет-
кен. Бұл жерде баланы белгілі уақыт ара-
сын да ойнату, қандай ойын екенін бақы-
лау – ата-ананың жауапкершілігінде. Егер 
ойын ойнау арқылы бала рахаттанатын 
бол са, �мірдегі дағдыларды ұмыта бастап, 
ойын дағы әрбір пунктті қайталауға дейін 
ба ра ды. Мәселе тыйым салуда емес, сауат-
ты ақпаратты беруде деп ойлаймын. 
Зерттеулер бойынша суицид жасау тәуе кел-
ділігі басым топтардағы оқушылар бойы нан 
қызуқандылық пен агрессияның жо ғары 
деңгейі к�рініс тапқан, бұл екі тұл ғалық 
қасиеттің суицидпен аса тығыз бай ланысы 
бар екенін айтпай кетуге болмас. 

Суицид індетінің біз ойлағаннан да 
те рең салдары бар. Бұл – бір адамның, 
яки бір баланың жарық дүниемен қош-
тасуы ғана емес, қоғам үшін орны толмас 
әлеуметтік, экономикалық шығын. Ба-
лалар мен жас�спірімдердің суициді 
олардың отбасы мүшелеріне айтарлықтай 
әсер етеді. �ркім �зіне-�зі «Мен кінәлі 
емеспін бе?» деген сұрақ қойып,  �зінің 
марқұммен қарым-қатынасын еске алып, 
әрбір болған жанжалда �зін кінәлі санап, 
«субъективті» шешім жасайды. Тағы да бір 
үлкен зардаптардың бірі – жас�спірімдер 
арасындағы суицид ел экономикасына 
үлкен қиындық туғызады. Жас �скіннің 
�з-�зіне қол жұмсауы қоғамымыздың 
болашақтағы белсенді халқынан айырып, 
ел демографиясына әсер етеді. �зін-�зі 
�лтіруді ойлаған жас�спірімдерді анықтап 
қана қою жеткіліксіз, олардың бетін бері 
қайтару және емдеу үшін кешенді шаралар 
болуы керек. Суицидтің алдын алуға ба-
ғыт талған басқа тиімді шаралар жас�с-
пірімдердің �мірлік дағдыларын арттыруға 
бағытталуға тиіс. �мірлік дағдылары да-
мыған балалар �здерін жеке тәуелсіз 
сезініп, �зінің мәселелерін айналасын-
дағылардан айыра алады. Олар белсенді, 
бастамашыл, болып жатқан оқиғаға 
жауапты, �зіне сенімді, �зіне деген ішкі 
бақы лауын жоғалтпайтын болып келеді 
және әрине, суицидке бейім болмайды. 
Ресми деректер бойынша Қазақстанда 
жыл сайын 200-ге жуық жас�спірім �зіне 
қол жұмсайды. Мұның тек тіркелген 
жағдайлар екенін айта кеткен ж�н.

Балалық шақта болған түрлі соққы 
суицидтік мінез-құлықты қалып-

тас тыруға әсер етеді. Мысалы, суицид 
құр бандарының 30%-ы отбасы жағдайын-
дағы қатал қарым-қатынас пен зорлықты 
басынан �ткізген. �мірдегі кейбір оқи ға-
лар да жас�спірімдердің �зіне қол жұм-
сауы на әсер етуі мүмкін.

Ал баланың қауіпті ойын ойнауының 
алдын алу кезінде бірінші кезекте ата-ана 
жауапты. Егер әлеуметтік желіде қауіпті 
ойын ның ішінде жүрген балалардың ата-
ана сы жауапқа тартылған жағдайда са-
лын  ған айыппұл мәселені шешпейді. 
Оның алдын алу үшін, біріншіден, білім 
беру мекемелерімен тығыз жұмыс істеу 
керек. Екіншіден, телефон ойындарына 
ата-ана бақылау жасауға тиіс.

Дайындаған: 
Айдана НҰРМҰХАН, 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Қазақстандағы суицид мәселесі тура-
лы ғаламтордан дерек іздей қалсақ, к�біне 
суи цид к�рсеткіштері мен әскердегі суи-
цид шығады. Егер контент-талдау жасап 
қа расақ, осы ақпараттардан кейін бұл 
мә   селенің алдын алу туралы ешқандай 
ақ парат жоқ. Ата-ана мен қоғам не істеуі 
ке рек екені туралы материалдар жиі жа-
зыл ғаны жақсы. 

Ал әлеуметтік желідегі «қараңғы» 
ойын  дарда суицидтік қауіп факторлары 
болуы мүмкін. Бірақ жас�спірімнің суи-
цид ке баруына мына екі фактор әсер ете ді. 
Біріншісі – генетика. Егер арғы ата    сында 
психикалық ауытқулар болып, �зіне қол 

Санжар 
ТҰРСЫНМЕТОВ, 
психиатр:

САНАҒА 
БАҒЫНБАЙТЫН 
САҢЫЛАУ

– Соңғы уа-
қыт та жастардың 
суи циді туралы 
ақ парат жиіледі. 

Бұл құбылысты ата-ана мен бала ара сын-
дағы қарым-қа ты настың нашарлауы және 
гаджеттердің кері әсерімен байланыс-
тыруға болады. Фрейд бойынша айтсам, 
баланың психо-эмо циялық қана емес, 
психо-сексуалды да муында да ата-ананың 
р�лі жоғары. �р ата-ананың тәрбие беру 
үлгісі де түрліше болып келеді. Мәселен, 
бірі гипер�бек теу мен тәрбиелесе, екіншісі 
авторитарлы үл гіде тәрбие береді. Осы 
екеуіне үшін ші сін қосуға болады. Ол – ги-
по� бектеу. Бұл дегеніміз қазақтың «бала-

ана сы емізулі кезде агрессивті халде бола-
тын болса бала сүтке қанбай �седі. Соның 
сал дарынан баланың қандай да бір нәр-
сеге тәуелді болуы байқала бастайды, 
со ның жетіспеуі туралы санасы үнемі 
ха бар лап отырады. Одан кейін бала не 
істейді? Бейсаналы түрде осындай жайсыз 
оқиғаларға ұрына бастайды. Соңы суи-
цид пен аяқталуы әбден мүмкін. Жаңа 
айт қанымдай, жан рахаты үшін қатерге 
бас тіккен жағдайдың кейбірінде сана 
оған жолатпай, оның қауіпті екенін айтса 
да �зін құрбан етуші санасын тыңдағысы 
келмейді. 12-қабаттан секірудің �те қор-
қы нышты екенін санасы түсініп тұр, бұл 
кез де адам транс жағдайында болады. 
Транс деп отырғанымыз – сананың �згер-
ген күйі, онда ақпаратты сыни қабылдау 
тоқтатылады. 

Жақында баланы құрбан қылу 
ние тіндегі жас�спірімдердің 

ата-ана сы сот шешімімен 10 АЕК  к� ле-
мін де айыппұл т� леді. Мұндай жаза мә-
селені шешпейді, кері сінше ушықтырады. 

ЖАРА БАР...ЖАРА БАР...
ЖҮРЕГІМДЕЖҮРЕГІМДЕ

13 қыркүйекте 12 жастағы қыз 13-қабаттан құлап қаза тапты. Осы оқиғаның 
ізін ала 16 қыркүйекте 7-сыныпта оқитын екі жеткіншек қыз көпқабатты 
үйдің шатырынан құлап мерт болды. БАҚ бұл екі жайтты да суицид деп 
жазды. Оқиғаның мән-жайы анықталып жатыр, себебі де сан түрлі: суицид-
ке жетелеуі ықтимал онлайн ойындар, қиял-ғажайып сарындағы кітаптар, 
желідегі сілтемелер және тағысын тағы. Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымы суицид – бір ғана жағдайдың салдары емес екенін анықтады, 
соны ескерсек, өрімдей қыздардың өлім құшуының шын себебін анықтай 
аламыз ба?! Елімізде өзіне қол жұмсағандар, бұл қадамға барған, бірақ 
аман қалғандар жайлы мардымды дерек-дәйек, суицидтің себеп-салдары 
турасында сапалы және сандық зерттеулер жоқтың қасы. Оқушылардың 
өз өмірін қиюына онлайн ойындар себеп бола қалғанның өзінде оған кім 
тос қауыл қояды? Жақында «Суицидник» ойынын ойнаған бес жеткіншек 
жеті жасар баланы баспалдақтан лақтырып жібере жаздады, ол үшін сот 
ата-анасына 10 АЕК айыппұл салды. Бұл мәселеге шешім бола ала ма? 
Маман дар бұған не дейді?

сал  ғандар болған жағдайда ол келесі ұр-
пақ та қайталануы мүмкін. «Галлю ци на-
ция» деген ұғым бар – к�зге біреу к�рініп, 
құлаққа сыбырдың естілуі болатын жағ дай-
лар. Оның �зі қауіпті. Екінші фактор – бұ-
рын-соңды жасалған суицидалды әре-
кеттер, бала кезде алған психологиялық 
трау ма (жыныстық, физикалық зорлық 
к�руі, отбасындағы жағдай). Ойынға қай-
та оралайық. Бала бір ойын ойнап, қауіп-
ке басын тігуі мүмкін емес. Оның арғы 
жа  ғында басқа да проблемалары бола ты-
ны анық. Егер сол ойынды мың бала ой-
на са, оның бәрі �з-�зіне қол жұмсай 
бер мейді. Тек психикасы әлсіз не бұзылған 
ба ла ғана сондай әрекетке баруы ықтимал. 
Неге? �йткені оның психикасының мық-
ты болуы үшін бастапқы база жоқ. Ол 
жаңа ғы айтқаным – генетика не отбасы-
лық жағдай. Содан кейін бала �зін осы 
�мір де қалдыруға тиісті ішкі я сыртқы 
ті ре гі жоқ екенін сезіне бастайды. 

Жалпы, бала 18 жасқа дейін ата-
ана сының бақылауында болуы 

керек. Елімізде ата-ана мен бала арасында 
тығыз қарым-қатынастың жоқ екені бай-
қа лады. Оны балалармен с�йлесу үшін 
ке мінде 15 минут б�лмейтінінен к�реміз. 
15 минут – ештеңеге алаңдамай тек бала-
сы мен отырып с�йлесу. Зерттеулер оның 
жоқтығын к�рсетті. Балада үйден тыс 
жер де проблема болуы мүмкін. Егер бала 
от басынан жылулық к�рмесе, �зін ата-
ана сының алдында қорғанышы бар бала 
деп сезіне алмаса, сырттан келген қауіп-
тер ге т�теп бере алмай, оңай сынады. Бала 
үшін суицидке бару оңай жол емес. Суи-
цид ке бару – «айсбергтің шыңы». 

Фрейд бойынша айтсам, баланың 
психо-эмо циялық қана емес, психо-
сексуалды да муында да ата-ананың рөлі 
жоғары. Әр ата-ананың тәрбие беру 
үлгісі де түрліше болып келеді. Мәселен, 
бірі гиперөбек теу мен тәрбиелесе, екіншісі 
авторитарлы үл гіде тәрбие береді. 
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ТАНЫМ

2022 жылдың 1 қыркүйегіндегі статис-
ти ка бойынша Қазақстандағы к�лік саны 
4 млн 378  мыңға жетсе, �ткен жылы 5 
ми л лионнан асып, бұл к�рсеткіш былтырғы 
1 тамыздағы жағдаймен салыстырғанда 
15%-ға �скен екен. 2023 жылғы шілдеде 
169,3 мың авток�лік құралы есепке 
қой ыл ды. 2022 жылдың сәйкес кезеңімен 
салыстырғанда к�рсеткіш 1,8 есе артып, 
оның ішінде жеңіл автомобильдер 1,8 
есеге, автобустар  2,2 есеге және жүк 
авто мобильдері 1,8 есе артыпты. К�ліктің 
к�беюі демография мен  қалаға келіп 
жат қан халық санының артқанының да 
белгісі болса керек. )сіресе, Астана, Ал-
маты және Шымкент сияқты ірі қалаларда 
к�лік кептелістері халықты түрлі әбігерге 
салуда. К�ліктің мұнша �суі экологияға 
да �з әсерін тигізбей қоймайды. Мұның 
бір шешімі ретінде әлем халқы бүгінде 
велосипед санын к�бейтіп, оны қолдану-
шылар үшін барынша жағдай жасауды 
алға қойып отыр. Осынау адамзат ойының 
жетістігі болған шайтан арба қашан, қа-
лай пайда болған еді? )ңгімемізді содан 
бастайық.

ВЕЛОСИПЕД ҚАШАН 
ПАЙДА БОЛДЫ?

 1817 жылы неміс профессоры, барон 
Карл фон Дрез «жүгіретін машинаның» 
үлгісін жасаған екен. Бірақ ғажайып 
к�лікті ойлап табушылар ішінде к�птеген 
�зге де адам бар. Олардың ішіндегі ең 
таны малы – италиялық Ренессанс сурет-
шісі Леонардо да Винчи еді. Бірақ кейбір 
деректер велосипедтің тарихы екі ғасырдан 
астам уақытты қамтиды деуге негіз жоқ 
екен ін жазады. Мәселен, зерттеушілердің 
к�пшілігі авторы Леонардо да Винчиге 
немесе оның шәкірті Джакомо Капротти 
деп саналатын р�лі мен шынжыр жетегі 
бар екі доңғалақты велосипедтің сызбасын 
жалған деп санайды. Ал Карл Дрез Lau-
fma schine атты к�лігіне ресми түрде алғаш 
болып патент алған. Бұл модельде педаль-
дар болмады: қозғалу үшін аяқтарыңызбен 
итеру керек болды. Заманауи велосипед-
тердің алғашқы үлгілері – екі доңғалақты 
ағаш скутерлер. Олардың қашан пайда 

ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ ТАРИХЫ
ХХ ғасырдың басында елімізге 

велосипедтер келе бастады. Онымен бірге 
велоспорт түрі де пайда болды. Велосипед 
халық арасында кеңінен насихатталды.  
Қазақстанда велоспорттың дүниеге келген 
күні ретінде 1914 жылы 6 шілдеде Ақт�бе 
қаласында жол велосипедінен �ткен 
жарысты санауға болады. 1918 жылы 
Петропавл, Орал, Қызылорда және басқа 
қалаларда үйірмелер құрыла бастады. 
Сол уақыттан бері велосипед қалың ең-
бек шілер қауымының меншігіне айналды. 
Жалпыға бірдей білім беру органдары 
құрылғаннан кейін велосипед жастардың 
дене шынықтыруына қолданыла бастады 
және бірте-бірте халық �міріне енді.                                                   

Бүгінде велосипед саны жыл сайын 
артып келеді. Мысалы, былтыр маусым 
айында шетелден 31,3 мыңға жуық велосипед 
әкелінген. Бұл ретте импорттың жалпы 

күш   -жігеріне байланысты екен. Үкіметтің 
бастамаларының күшеюіне және тұ тыну-
шылардың денсаулық туралы хабар дар-
лығының артуына орай нарық алдағы 
жыл дары оның �су қарқынына оң әсер 
етеді деп күтіліп отыр.  Сонымен қатар 
урбанизация мен кептелістің артуы вело-
си пед тердің ыңғайлы және қолжетімді 
к�лік түрі ретінде танымал болуына ықпал 
етуде. Қазақстандағы велосипедтер нары-
ғына жаһандық экономикалық үрдістер, 
ұлттық экономиканың жай-күйі, салық-
бюджет саясаты және қаржылық к�рсет-
кіштер сияқты макроэкономикалық 
фак тор лар да әсер етіп отырғанын айта 
кеткеніміз ж�н. 

ҚЫТАЙ – ВЕЛОСИПЕДШІЛЕР ЕЛІ
Статистика к�рсеткендей, барлық 

велосипед �німінің шамамен 80%-ы 

Қы тайда �ндіріледі. )рине, бәрі ішкі 
нарыққа бармайды, оның к�п б�лігі басқа 
нарықтарға экспортталады. 2022 жылы 
Қытайдағы велосипед қолданушыларының 
к�пшілігі 27 мен 39 жас аралығындағы 
топ болды, бұл елдегі велосипед тұтыну-
шыларының бүкіл демографиялық к�р-
сеткішінің 62,2%-ын құрады. Сол жылы 
велосипедтер метродан, автобустардан, 
таксилерден және автомобильдерден 
оз ып, Қытайда жұмыс істеуге арналған 
к�лік нұсқаларының 44,3%-ын құрады. 
2023 жылы Қытайдағы велосипед нарығы 
31,08 миллиард АҚШ долларына жетті. 
Қытай әлемдегі ең ірі велосипед �ндіру 
және экспорттау орталығына айналды, 
бұл әлемдік велосипед саудасының 
60%-ын     құрайды. 2023 жылы Қытайда 
жасалған велосипедтер саны 48,83 
миллионды құ рап, оның 39,65 миллионға 

жуығы экс портқа шығарылған екен. 
Велосипед соңғы жылдары сән, спорт 
және озық тех нология сияқты факторларға 
байланыс ты қытайлықтардың күнделікті 
�міріне қайта кірді. Бұрын «велосипед 
патшалығы» атанған Қытай бүгінгі күні 
сол атаққа қайта ие болып отыр. 2024 
жыл дың бірінші тоқсанында Қытайда 
велосипед экспорты �сті. Бұл туралы 
Синьхуа агенттігі хабар лады. Қытай 
велосипед ассоциациясының дерегінше, 
қаңтар-наурыз айларында (был тырғы 
жылдың ұқсас кезеңімен сал ыс тырғанда) 
велосипед экспорты 13,7 пайызға артып, 
11 миллионға жуық данаға жеткен. Оның 
ішінде ең к�бі АҚШ-қа шамамен 2,3 
миллион велосипед экспорт тады, бұл 
�ткен жылғы ұқсас кезеңмен салыс-
тырғанда 47,2 пайызға артық. Ал Ресейге 
велосипед экспорты 52,1 пайызға артып, 
930 мың бірлікті құраған. Ал вело сипед 
б�лшектері мен аксессуарларының 
экспорты 2019 жылдың сәйкес кезеңімен 
салыстырғанда 746 миллион долларға 
жет іп, 10,8 пайызға �скен. Велосипедті 
ең сәнді спорт түрлерінің бірі деп санай-
тын Қытай азаматтарының саны артып 
келеді. Қытайдың 2021 жылғы велоспорт 
есебіне сәйкес, елде вело сипедпен жүруді 
баста ғандардың 29,8 пайызы бір 
велосипедке, 56,91 пайызы 2-3 вело-
сипедке ие. 

Естігенімізді емес, к�ргенімізді айтар 
болсақ, қазір Қытайдың к�птеген қала-
сындағы к�шелерде QR кодын сканерлеу 
арқылы кез келген жердегі велотұрақтағы 
вело сипедті еркін пайдалана аласыз. Ал 
велотұрақтарды  қоғамдық орындарда, 
атап айтар болсақ, порттарда, метро 
стан са ларында, вокзалдарда к�птеп 
кездестіресіз. Қытайлықтардың велосипед-
ке деген үлкен сүйіспеншілігін үлкен 
және кіші қалалардың инфрақұры лы-
мынан бай қауға болады. Мәселен, вело-
сипед жол дары, тұрақтары, велосипед 
базары к�п. Тіпті, велосипед бағдар-
шамдары мен веложолдарда емін-еркін 
қозғалу үшін жол үстіндегі к�пірлер мен 
жерасты жолдары да қарастырылған. 
Үкіметтің мұндай қадамға баруының тағы 
бір себебі, Қытайдағы экологиялық 
ластану мәселе сінің �ткірлігіне де бай-
лан ысты болса ке рек. Себебі  тұрғын-
дарының тығыздығы, зауыт пен к�ліктің 
к�птігі үшін велосипед –  тұңғиықтан 
шығар жол іспеттес.

«Мемлекетке ең қауіпті адам – велосипед мінетін адам. Себебі ол көлік салығын 
төлемейді,  көлік алу үшін несие алмайды. Велосипед міну – спорт түрі болғандық-
тан, ешқашан ауырмайды, яғни дәрі-дәрмек те алмайды» деген шындығы ара-
лас әзіл бар. 22 қыркүйекте әлем халқы Дүниежүзілік біркүндік автокөліктен бас 
тарту күнін атап өтті. Алғаш рет Францияда пайда болған бұл атаулы күні табиғат 
жанашырлары халықты темір тұлпарын велосипедке ауыстыруға шақырады. 
Осылайша, жұртшылық жаяу жүру мен велосипед тебу арқылы ең болмағанда 
жылына бір рет экологияға үлес қосып, денсаулығына да көңіл бөле алады.

ВЕЛОӨМІР:
Наурызбек САРША

Түйін:
Жер шарында миллиардтан астам велосипед бар екен.  Экологиялық таза және саламатты 5мір салтының кепілі болған  велоси-

педсіз бүгінгі күнді елестету мүмкін емес. Халық санына шаққанда тіркелген велосипедтер саны бойынша әлемде Нидерланд к5ш 
бастайды. Одан кейінгі орындарға Дания, Германия, Швеция жайғасса, үздік бестікті Норвегия қорытындылайды. Бұл к5рсеткіш 
бойынша Жапония жетінші орында тұр. Неге Нидерланд к5ш бастайды десеңіз, жер к5лемі шағын ғана Еуропаның батысында ор-
наласқан мемлекетте 35 мың шақырымнан асатын веложолақ т5селген. Ал 17,6 млн халық тұратын елде 22,1 млн велосипед тіркел-
ген. Халықтың 99 пайызында велосипед бар. Оны халықтың 50 пайызы тұрақты қолданады екен. Велосипедтің Еуропадағы жоғары 
танымалдылығы үкіметтер жүргізетін саясатқа байланысты, 5йткені велосипедтің маңыздылығын арттыру қала орталықтарын 
к5ліктерден босатуға, қоршаған ортаны жақсартуға, сондай-ақ адамдардың денсаулығын жақсартуға к5мектеседі. Осы қатарға енді 
Франция да қосылуды к5ксеп келеді. Себебі Данияда халықтың 15 пайызы велосипедпен қатынайтын болса, бұл к5рсеткіш Фран-
цияда 3 пайыздан аспаған. Осы үшін ел үкіметі велосипедшілер санын 9 пайызға дейін арттыруды жоспарлап отыр. Тіпті, билік ве-
лосипедке отырғандарды қаржылай ынталандырады. Билік ауаны ластайтын к5ліктен бас тартып, велосипедке отырған француздарға 
4 мың еуро к5лемінде 5темақы береді. Қазіргі курспен 1,9 млн теңге болатын т5лемді табысы т5мен отбасылар алады. Осы санатқа 
кіретін француздар бұл қаржыға велосипед сатып алуы керек. Ал велосипеді бар болса, онда субсидия ретінде мемлекет берген 
қаржыны басқа мақсатқа жұмсауға рұқсат беріледі. 

Тұрақты велосипедпен жүрудің денсаулыққа пайдасын мамандар жиі айтуда. Lсіресе, ұйқы мен зат алмасу жақсарады, демек ас 
қорыту, т5зімділік пен бұлшықет тонусы артады, стресс деңгейі т5мендейді. Сондай-ақ жүрек ауруы, инсульт, артрит, депрессия және 
қант диабеті қаупін азайтуға к5мектеседі. Осылайша, қазіргі әлемде велосипедтің маңызы артып жатыр. Ендеше қоршаған ортаға пай-
дасын тигізетін және 5з саулығымыздың кепілі болған осынау ғажайып к5лікке деген к5зқарасымыз қашанда оң болғаны ж5н.

Мемлекет велоинфрақұрылымға да айтар-
лықтай жақсы көңіл бөліп келеді. Мәселен, 
былтыр республика өңірлерінің жер гілікті 
атқарушы органы жүргізген аудит нәтижесінде 
велоинфрақұрылыммен жақсы жабдықталған 
өңірлер белгілі болды. Түркістан облысы елді 
мекендерінде веложолақтардың жалпы ұзын-
дығы 105 шақырымды құраса, Астанада 80,4, 
Ал матыда 70, Атырау облысында 24,2 ша қыр ым 
веложолақ бар екен.

болғаны белгісіз. Бірақ оларды ескі сурет-
тер  ден к�ре аламыз. 1761 жылы атпен 
жүру ге және жерден аяғымен итеруге 
мүм кіндік беретін к�лік құралының �н-
дір і сі туралы алғашқы деректер бар. Ағаш 
скутерді неміс вагон шебері М.Касслер 
жасаған. Ал нағыз велосипедтің тарихы 
терең. Кейбір деректерге қарағанда, 1863 
жылы Парижде 20 жастағы франциялық 
�нертапқыш Пьер Лалман қазіргі велоси-
пед ке ұқсайтын алғашқы к�лікті жасап 
шы ғарған к�рінеді. Тағы бір жылдан 
кейін франциялық инженер Пьер Мишо 
бұл к�лікке «велосипед» деген атау берген 
екен. 1866 жылдың қараша айында Пьер 
Лалман Америкаға барып, �зі жасап шы-
ғарған велосипедке патент алады. Осы-
лайша, велосипед жылдар бойы техникалық 
жағынан жетіліп, бүгінге дейін адамзат 
кәдесіне жарап келеді. Бір қызығы, XX 
ғасыр да велосипедке деген қызығушылық 
біресе артып, біресе т�мендеп отырған. 
1905 жылдан бастап АҚШ пен Германия 
сияқ ты дамыған елдерде авток�лік индус-
триясының дамуына байланысты велосипед 
сән болудан қалды. Тіпті, жол полициясы 
вело сипедшілерді авток�лік қозғалысына 
кедергі туындататындар деп санайтын. 
Алайда 1960 жылдың аяғына таман эколо-
гиялық мәселелерге алаңдаумен қатар, 
саламатты �мір салтын насихаттайтын 
дамыған елдерде велосипедке деген 
қызығушылық қайтадан артты.

құны – 1,4 млн (біреуіне – орташа есеп пен 
46 доллар). Еліміз сондай-ақ экс портқа да 
шығарып отырғанын біреу білсе, біреу 
білмес. Мәселен, 2023 жылдың маусым 
айында экспортқа 24 454 велосипед кеткен. 
Data Hub несиелік бюросының мәліметінше, 
оның барлығы дерлік (23,5 мың бірлік) 
Тәжікстанға апарылған. Тағы 889 дана 
Ресейге, Қырғызстанға (14), Хорватияға 
(5) және тіпті Нидерландқа (1) сатылған. 
Маусым айында Тәжікстанға экспорт 44,7 
мың долларды құраған (сатылған бір 
велосипедтің орташа бағасы екі доллардан 
аз болды). Ресейге велоси пед тер орта 
есеппен 107 доллардан сат ыл ды.

Мемлекет велоинфрақұрылымға да 
айтарлықтай жақсы к�ңіл б�ліп келеді. 
Мәселен, былтыр республика �ңірлерінің 
жер гілікті атқарушы органы жүргізген 
аудит нәтижесінде велоинфрақұрылыммен 
жақсы жабдықталған �ңірлер белгілі 
болды. Түркістан облысы елді мекендерінде 
веложолақтардың жалпы ұзындығы 105 
шақырымды құраса, Астанада 80,4, Ал-
матыда 70, Атырау облысында 24,2 ша-
қыр ым веложолақ бар екен. 

Сарапшылар пікірінше, Қазақстандағы 
тұтынушылар арасында экологиялық 
және электрлік велосипедтерге сұраныс 
артып отырған к�рінеді. Бұл �згеріс елдің 
к�мірқышқыл газының шығарындыларын 
азайтуға және экологиялық таза к�лік 
нұ с қаларын ілгерілетуге бағытталған 

САУЛЫҚ СӘНГЕ АЙНАЛСЫН
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Париж олимпиадасына автокөлікпен барған 
атыраулық Ерік Шыныбеков жақында ғана 
ұзақ саяхаттан елге оралды. Отбасымен бір-
ге әлемнің 13 елін кесіп өтіп, қазақстандық 
спортшыларға Жазғы олимпиадада жанкүйер 
болған атыраулық жиһанкезбен сұхбаттасып, 
ұзақ сапары туралы сұрадық. 
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ЖИЫН

Тәжірибе алмасу мақсатын-
да іске асырылатын бағдар-
ламаға Қазақстан, �зербайжан, 
Қырғызстан, Түркия, Венгрия, 
�збекстан және Түрікменстан-
нан осы саладағы жоғары білікті 
мамандар қатысуда. Түркі 
мәдениеті мен мұрасы халық-
аралық қорының президенті 
Ақтоты Райымқұлова осы 
аталған қор түркі мұрасының 
сақталуына ықпал ететінін атап 
(тті.

«Біздің ұйымның мақсаты 
– түркі әлемінің мәдениеті мен 
мұрасын қолдау, насихаттау 
және сақтау. Біз мемлекеттер 
басшыларының тапсырма-
ларына сәйкес, жалпы түркі 
мұрасын, оның ішінде мате-
риал дық және материалдық 
емес мәдени мұра ескерткіш-
терін сақтау және насихаттау 
бойынша жұмыс істеп жатыр-
мыз. Сонымен қатар түркі 
ұйымдарымен бірге к(птеген 
ғасыр тарихы бар жазушы-
ларымыздың, ғалымдарымыз-
дың, бүкіл түркі әлемі ақын-
дары ның жалпы түркі мұрасын 
басып шығаруға және насихат-
тауға қатысқанымызға (те 
қуаныш тымыз», – деді ол. 

Ақтоты Райымқұлованың 
айтуынша, Қордың негізгі 
жұмысы – каталогтау, жүйелеу, 
сондай-ақ түркі мұрасын сақтау 
мен насихаттауға ғылыми к(з-
қарас қалыптастыру.

Түркі әлемінің мәдени 
мұрасын басқару бойынша 
тәжірибе алмасу бағдарламасы 
аясында Баку қаласында «Фи-
зули – 530 жол» кітабының 
тұсаукесері (тті. А.Райымқұлова 
Мұхаммед Физулидің шығарма-
шылығына арналған Түркі 
мәдениеті мен мұрасы халық-
аралық қорының қолдауымен 
шығарылған кітаптың тұсау-
кесері туралы айта келе, �зер-
байжан мен әлемде ұлы ақын, 
ойшылдың құрметіне іс-шара-
лар (тіп жатқанын атап (тті.

«Оның керемет поэзиясы 
бүкіл әлемге танымал. Бакуде 
орналасқан Мәдениет және 
мұра қоры Физули мұрасын 
насихаттауға к(мектесіп, оның 
ғазалдарын, (леңдерін қазақ 
тіліне аударғанына қуаныш-
тымыз. Бұл тәжірибе бізде бар: 
біз түркі әлемінің барлық ұлы 
туындыларын түркі әлемінің 
барлық тілдеріне аударып 
жатырмыз: қырғыз, (збек және 
басқа тілдерде аудармалар 
жарыққа шығады», – деді ол.

Қор президенті қазірдің 
(зінде түркі ақындары мен 
жазушыларының туындылары 
түркі тілдеріне аударылып, 
қолжетімді бола бастағанын 
негізге алды. Айта кетейік, тә-
жірибе алмасу бағдарламасының 
серіктестері қатарында Түрік 
ынтымақтастық және Үйлестіру 
агенттігі (TIKA), Фатих муни-
ципалитеті, Ыстанбұл коммер-
циялық университеті және түркі 
бейбітшілік қоры бар.

Сымбат 
БЕГІМБАЕВА

– Парижге дейін к�лікпен біраз 
елді кесіп �тіп, жол жүрдіңіз. Сапар 
қалай болды? Қай ел ерекше әсер 
қалдырды?

– Сенесіз бе, біз Парижге де-
йін 13 елдің үстінен (ткен екенбіз. 
Маршрутымыз қысқаша былай 
болды: Атырау – Ресей – Грузия 
– Түркия – Грекия – Италия – 
Швей цария – Франция – Гер-
мания – Аустрия – Словения – 
Хорватия – Черногория – Алба-
ния – Грекия – Түркия – Грузия 
– Ресей – Атырау. Жалпы ұзын-
дығы 14 000 шақырым бола тын 
жолды біз авток(лікпен жүріп 
(ттік. Бұл ерекше саяхатымызға 

отырып бұл әсерлерді, бұл естелік-
терді қандай, қанша ақшаға сатып 
алуға болады? 

35 күн бойы бір к(лік ішін-
деміз, бір-бірімізді түсіну үшін, 
мінез-құлықтарын байқау үшін, 
жақсы тәлім-тәрбие беру үшін 
табылмас жабық орта болды. 

–  Авток�лікпен саяхаттау 
туралы идея қайдан пайда болды? 
Ал ғаш автосаяхат жасаған жер-
леріңіз қандай еді?

– Осыдан 4 жыл бұрын, біз 
Эльдар, Ерлан, Айдарбек атты 
жігіттермен бірігіп Atyrau Nomads 
саяхат клубын құрдық. Алғашқы 
автосаяхатымыз – 4 к(лікпен 4 
күн жүріп,  Маңғыстау елін 
араладық. Ол кезде чатта 20 шақты 
адам болған. Қазір инстаграмдағы 
оқырмандар 4 000-нан асады, ал 
WhatsApp чаты 1 000 адамнан 
асатын қаламыздағы бірден бір 
саяхат клубы болып есептеледі. 
Тіпті, облыс әкімінен алған алғыс 
хатымыз да бар.

Авток(ліктің бір жақсы жағы 
жол бойы к(птеген елді мекенді 
к(руге болады, адамдарды кездес-
тіресіз. К(лікке түнде қонатын, 
айдалада тамақ пісіретін барлық 
құрал-жабдықты алуға болады. 
Ұшақтың бір ғана пайдасы – тез 

геуден (теді екен. Егер д(ңгелектің 
тежегіші ұстамай қалса, ол теже-
гіштің құралын қайдан сатып 
алғанын, кімнің және қайдан 
ауыстырғанын түгел тексереді. 
Сондықтан к(лікке қызмет к(р-
сету орталықтарының жауапкер-
шіліктері де жоғары болады. 

– Сапар барысында қандай 
қызықты сәттер, ерекше оқиғалар 
есіңізде қалды?

– «�р елдің салты басқа, ит-
тері қара қасқа» демекші, 13 елдің 
(з салты мен ұстанымдары бар. 
Бірақ ортақ адами құндылық-
тарымыз бірдей. Жол ережелерінде 
ерекшеліктер аса к(п емес. Біздің 

Ыстанбұлда Түркі мәдениеті мен мұрасы қо-
рының бастамасымен Түркі әлемінің мәдени 
мұрасын басқару бойынша тәжірибе алмасу 
бағдарламасы жүзеге асырылып жатыр. Бұл 
бағдарлама Түркі әлемінің мәдени мұрасын 
басқарумен байланысты мекемелердің қаты-
суымен ұйымдастырылған. Тәжірибелік жоба 
23 қыркүйекте басталып, 27 қыркүйекке дейін 
жалғасады.

ТҮРКІ ӘЛЕМІН 
ТҮЛЕТЕР ЖОБА

дың жеңісін тамашалап, Геннадий 
Головкин бауырымызбен фотоға 
түсіп, мәз болдық. 

– %зіңіз ғана емес, отбасыңыз, 
соның ішінде балаларыңызға 
ерекше әсер сыйладыңыз. Ең қым-
 бат жандарыңыздың реак циясы 
қалай болды?

– �ткенде бір қызық статис-
тика к(рдім. Біздер ата-аналар 
баламызбен 18 жазды ғана бірге 
(ткізеді екенбіз. Небәрі 18-ақ жаз! 
Осындай ұзақ саяхаттарға да 
шықпайды екенбіз. 

Балаларымыз үшін бұл естен 
кетпес саяхат болды. Балалардың 
сыртқа шығып, ел к(ріп келгені 
олардың дамуына, ойлау қабілет-
терінің артуына жақсы әсерін 
тигізеді деп сенемін. Қанша елден 
(ттік, әртүрлі адамдарды к(рдік, 
әртүрлі тілдер естідік. Атырауда 

әрі алысқа бару. Жас ұлғайған 
сайын әрбір сәтті к(ріп, дәмін 
ұзағырақ татқың келеді екен... 

– Саяхат адамға не береді?
– Саяхат – (зіңізді, қасыңыз-

дағы адамдарды тануыңызға мүм-
кіндік береді, жолдағы мәселелерді 
шешіп, (зіңізге деген сенімділікті 
арттыруға мүмкіндік туғызады. 
Басқаларға жол к(рсету арқылы, 
ынталандырып, мотивация бере-
ді. Ішкі және сыртқы туризмнің, 
авто-туризмнің дамуына әкеледі. 
Балалардың ішкі жан-дүниесін 
сілкіндіруге, бір қосалқы дем 
беруге, тезірек дамуына, (з алдына 
жауапкершілік ала алатын тұлға 
болуына жол ашады. 

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
Баян ЖАНҰЗАҚОВА

Орта жолда, шамамен 8 000 
шақырым жүрген соң Италия-
да мотордың майын, фильтрін 
ауыс тырдық. Бір қызығы, мы-
салы, бізде май сатып алсаңыз, 
ауыстыру тегін ғой. Ал ол 
жақта тек майды ауыстырғаны 
үшін қызметіне қосымша 
50 еуро төледік. 

МҮМКІНДІГІМҮМКІНДІГІ

САЯХАТ – 
ӨЗІҢДІ ТАНУДЫҢ

толық 35 күн кетті. Жүріп (ткен 
барлық ел ұнады. Табиғатымен 
ерекше к(зге түскен Швейцария 
болды, ал Италия бай тарихымен 
таңғалдырды. 

Орта жолда, шамамен 8 000 
шақырым жүрген соң Италияда 
мотордың майын, фильтрін ауыс-
тырдық. Бір қызығы, мысалы, 
бізде май сатып алсаңыз, ауыстыру 
тегін ғой. Ал ол жақта тек майды 
ауыстырғаны үшін қызметіне 
қосымша 50 еуро т(ледік. Яғни, 
ка питализмнің нағыз отаны сана-
латын Еуропада, жұмысшының 
еңбекақысы сағатпен есептеледі. 
Сәйкесінше, к(рсетілетін қызмет 
сапасы да (те жоғары. Бір ғана 
к( ліктің майын ауыстырып бер-
гені үшін Италиядағы к(лік 
ж(ндеу сервистік орталығы толық 
А4 беттік қағазды толтырып, 
құжат рәсімдеп берді. Себебі ол 
жақта к(лік апаттары қатты тер-

жол жүріп бара жатқанымызды 
к(рген TikTok оқырмандары пікір 
қалдырып, жолай үйлеріне қонақ 
болып кетуімізді ұсынып жатты. 
Жан-жақта әйтеуір бір қазағым 
бар екен.

Одан б(лек, Еуропа халқының 
саяхатқа деген ұғымына таңғал-
дық. Олар саяхатты мейлінше 
жақсы к(реді және жиһанкездікті 
олардың (мір сүру образы десек 
те болады. Ол елдерде саяхат үшін 
барлық жағдай қарастырылған. 
Барлық ірі қала маңында кэм-
пингтер бар. Бізде кэмпинг десе, 
қалаға кіре берістегі фура шопыр-
лары жататын лас орындар елес-
тейді ғой. Ол елдердегі кэмпинг 
біздің елдегі пикник алаңдары 
іспетті.

 Біз Грекияда, Швейцарияда 
50-60 жыл болған кэмпингтерде 
қондық. �зіміз алып шыққан ша-
тырымызды к(лігіміздің жанына 

орнатып, тамағымызды пісіріп, 
балалар сол кэмпинг бассейн-
деріне түсіп, демалып жаттық. 
Душ, әжетхана, ыдыс-аяқ жуатын 
жерлер, балалар ойнайтын алаң-
дар, тамақ пісіретін асханалар бәрі 
бар. Тазалығы кейбір қонақүйден 
де керемет. 

Ол үшін аса бір к(п ақша да 
керек емес. Кэмпингте бір қонып 
шығу 30-50 еуро арасында. �з 
к(зімізбен к(рдік, автоүйін керіп, 
маркиз астында, кішкене үстел 
құрып, ыңғайлы креслода, екі егде 
жастағы жұп отырды. Біздікіндей 
үйіліп-т(гіп жатқан тамақ та жоқ. 
Ыңғайлылық ол жақта бірінші 
орында. 

– Париж олимпиадасын к�з бен 
к�ргендегі әсеріңіз қалай болды?

– Алғашқы басты мақсатымыз, 
әрине, ол Париж олимпиадасы 
ойындарында еліміздің споршы-
ларына жанкүйер болу еді . 
Олимпиаданың ашылу салтанаты 
кешінде жаңбыр жауып, үсті-
басымыз малмандай су болды. 
Бірақ алыстан болса да тамаша-
ладық. �р жерге үлкен экрандар 
орнатып, тікелей эфирмен к(руге 
де жағдай жасап қойған екен. 
Одан б(лек, бокс сайысын к(ріп, 
Назым Қызайбай қарындасымыз-


